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18 mln  
na 15 Sierpnia 
Podsumowujemy całość prac 
wykonywanych od 2017 roku 
na tej - w części wojewódzkiej  
i w części miejskiej - drodze 
                                              str. 3

Z systemu „uciekło” 
2.000 osób 
Wszystko na to wskazuje, 
że opłaty za śmieci wzrosną. 
Odpadów przybywa,  
a płacących coraz mniej 
                                                    str. 4

Monitoring  
do przebudowy 
W przyszłości system kamer 
ma się składać nawet z 96 
urządzeń, a wszytko po to,  
by poprawić bezpieczeństwo  
i chronić majątek miasta  
przed wandalami
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500 Plus  
w Sochaczewie 
Ratusz przyjmuje wnioski 
o wypłatę świadczenia 
rodzinnego w nowym 
okresie. Już wpłynęło  
ich ponad 3.000 
                                         str. 10
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U nas
przeczytasz: Świętujemy 3 Maja

Gotowi do szczepień
Od strony technicznej Punkt Szczepień Powszechnych (PSP) jest gotowy i w zasadzie tylko od terminu dostawy szczepionek 
zależy, kiedy przystąpi do pracy. Jak informuje Szpital Powiatowy, na koordynatora punktu wyznaczono pielęgniarkę 
Monikę Fortunę. Na wyposażenie PSP m.in. w komputery i lodówki burmistrz wydzielił w budżecie miasta 40 tys. zł.
W poniedziałek 19 kwietnia odbyła 
się wizytacja z Narodowego Fundu-
szu Zdrowia – sprawdzano gotowość 
punktu szczepień, jego wyposażenie 
i czy wszystko jest zgodne z wytycz-
nymi Ministerstwa Zdrowia. Jeśli 
PSP po kontroli uzyska akredytację 
NFZ, zostanie wpisany przez woje-
wodę na listę działających na Ma-
zowszu punktów szczepień. I to bę-
dzie ostatni formalny krok.

Szpital zapewnia, że będzie go-
towy przyjąć nawet 500 osób dzien-
nie, dlatego punkt ma być czynny 
sześć dni w tygodniu, od ponie-
działku do soboty. Wkrótce poda 
dokładne godziny jego pracy. Prze-
widziano sześć zespołów szczepią-
cych, a w ich skład wejdą lekarze 
stażyści oraz pielęgniarki.

Na szczepienie będzie można się 
zapisywać poprzez wszystkie możli-
we kanały, tj. telefonicznie dzwoniąc 
pod numer 509-504-374, poprzez in-
folinię numer 989, przez Internet (In-
dywidualne Konto Pacjenta) a nawet 
bezpośrednio w punkcie. 

Szpital Powiatowy w Socha-
czewie wzbogacił się o re-
spirator SV600 do Oddziału 
Intensywnej Terapii oraz 
urządzenie do wysokoprze-
pływowej tlenoterapii pacjen-
tów MyAirvo 2, który został 
przekazany do Oddziału We-
wnętrzno-Kardiologicznego 
pododdziału covidowego.

Zakup aparatury medycz-
nej o wartości 100 tys. zł za-

sponsorowała firma Euro-
med Medical, dystrybutor 
firmy Samsung. Respirator 
oraz aparat do wysokoprze-
pływowej tlenoterapii jest 
szpitalowi bardzo potrzeb-
ny i będzie służył pacjentom 
zakażonym koronawirusem 
SARS-CoV-2. Umowę o prze-
kazaniu i przyjęciu darowi-
zny podpisali w imieniu Eu-
romed Medical członkowie 
zarządu Przemysław Radzie-

jewski i Kinga Spichalska, a 
ze strony szpitala dyrektor tej 
jednostki Robert Skowronek. 
Odbyło się to w obecności 

starosty Jolanty Gonty, która 
złożyła serdeczne podzięko-
wania za pomoc i wsparcie w 
walce z pandemią.

Mi łą   n iespodzia n k ą 
było również nieodpłat-
ne użyczenie aparatu USG 
Samsung przez Dariu-
sza Rogalę Head of Sam-
sung Healthcare, który 
został przekazany wyłącz-
nie na potrzeby pacjentów 
pododdziału covidowego, 
co umożliwi wykonywa-
nie badań USG płuc i jamy 
brzusznej   bezpośrednio 
przy łóżku pacjenta. 

Nowy sprzęt medyczny dla naszego szpitala
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KONDOLENCJE

WAŻNE TELEFONY
Pogotowie ratunkowe 999

Policja  
997, 47 705-52-22

Straż pożarna  
998, 46 862-23-70

Pogotowie energetyczne 
991

Pogotowie gazowe (Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866

Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35

Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82

Urząd Skarbowy  
46 862-26-04

ZUS 46 862-64-33

Starostwo Powiatowe  
46 864-18-40, 46 864-18-73

ZWiK 46 862-82-30 
Zgłaszanie awarii:  
sieci wodociągowej  
668-453-422 
sieci kanalizacyjnej 
604-195-871

Dodatkowo każdego dnia po 
godz. 15.00 awarie można zgła-
szać pod numerami telefonów:
SUW Płocka 46 811 16 44,  
602 248 627

SUW Chodaków 46 863 26 35, 
662 294 742

Oczyszczalnia ścieków  
662 294 743

ZGK 46 862-81-06, 46 862-93-14

ZKM 46 862-99-27

Zgłaszanie awarii sieci 
oświetlenia ulicznego 
698-088-755, 606-663-186

Szpital 
46 864-95-00, 46 864-96-00 
USC 46 862-23-02

Sąd Rejonowy  
46 862-32-64

PKP 19-757

Koleje Mazowieckie 
22 364-44-44

PKS Grodzisk Mazowiecki,  
baza w Sochaczewie  
46 862-55-12

MPT Taxi 191-91

Taxi 46 862-28-42

Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600 
PEC  
46 862-92-00, 604-206-108,

Muzeum Ziemi  
Sochaczewskiej  
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 

MOSiR 46 862-77-59

SCK 46 863-07-68

MOPS 46 863-14-81,  
46 863-14-82

Z ogromnym żalem przyjęliśmy wiadomość  
o śmierci 

Kazimierza Krysiaka
wieloletniego pracownika Wydziału Inwestycji  

i Modernizacji UM, doskonałego fachowca  
pracującego w latach 1999-2021 przy wszystkich 

największych miejskich projektach inwestycyjnych.

Odszedł wyjątkowej klasy fachowiec, a przy tym 
niezwykle ciepły i serdeczny człowiek. 

Szczere wyrazy współczucia rodzinie, bliskim  
i przyjaciołom przekazują

Burmistrz Sochaczewa
Piotr Osiecki

wraz z pracownikami Urzędu Miejskiego

Wyrazy głębokiego współczucia dla 

Pani Moniki Wojciechowskiej 
Kierownika Jednostki Realizującej Projekt  

oraz jej Rodziny i Bliskich z powodu śmierci

TATY

Karola Bębenisty
składają:

Prezes Zarządu
Magdalena Kaczorowska

oraz
Pracownicy „Zakładu Wodociągów  

i Kanalizacji – Sochaczew” Sp. z o.o.

Z głębokim żalem i smutkiem przyjęliśmy  
wiadomość o śmierci 

śp. Jacka Siekiery 
wieloletniego pracownika  

„Zakładu Wodociągów i Kanalizacji  
– Sochaczew” Sp. z o.o. 

Rodzinie oraz bliskim wyrazy współczucia 

 składają 

Prezes Zarządu Magdalena Kaczorowska 
oraz pracownicy „Zakładu Wodociągów  

i Kanalizacji – Sochaczew” Sp. z o.o.

Zakres robót obejmie prze-
budowę drogi na odcinku 
około 500 metrów, tj.: od 
skrzyżowania z ul. 15 Sierp-
nia do terenu kolejowego. 
Powstanie nowa jezdnia i 
kanalizacja deszczowa. Na-
stąpi budowa i przebudowa 
chodników oraz zjazdów, 
będzie też ścieżka rowero-
wa. Jak informuje starostwo 
powiatowe, prace potrwają 
do końca października tego 
roku. Przedsięwzięcie to bę-
dzie realizowane z Rządo-
wego Funduszu Inwestycji 
Lokalnych. 

Drugim, dofinansowa-
nym w kwocie 1,2 mln zł, 
zadaniem będzie remont 
i rozbudowa bloku opera-
cyjnego w sochaczewskim 
szpitalu. 

We wtorek 6 kwiet-
nia miało miejsce symbo-
liczne wręczenie czeków z 
podpisami premiera Mate-
usza Morawieckiego. Sta-
roście Jolancie Goncie oraz 
dyrektorowi szpitala Rober-
towi Skowronkowi przeka-
zał je minister Maciej Ma-
łecki. Towarzyszyli im m.in. 
Anna Pawłowska - członek 
Zarządu Powiatu i Sylwester 
Kaczmarek - przewodniczą-
cy rady miejskiej. Wspólnie 
wizytowali zniszczoną uli-
cę, która jeszcze w tym roku 
zupełnie zmieni swoje obli-
cze.

- Rząd RP przekazuje 
środki tym razem na konto 
powiatu sochaczewskiego. 

Dotacja z Rządowego Fun-
duszu Inwestycji Lokalnych 
wesprze przebudowę ulicy 
Boryszewskiej oraz remont i 
rozbudowę bloku operacyj-
nego w powiatowym szpi-
talu. Jako poseł ziemi so-
chaczewskiej cieszę się, że 
trafiają tu kolejne miliony 
złotych na poprawę jako-
ści życia naszych mieszkań-
ców i jednocześnie popra-
wę bezpieczeństwa. Obie 
te inwestycje są niezbęd-
ne i trzymam kciuki, by nic 
nie zakłóciło ich realizacji 
– mówił podczas spotkania 
minister Maciej Małecki.

Zadowolenia z otrzyma-
nego dofinansowania nie 
kryła starosta Jolanta Gon-
ta. - Dla Zarządu Powiatu 
jednym z priorytetowych 
celów jest poprawa kom-

fortu codziennego życia 
mieszkańców i ich bezpie-
czeństwa. Przebudowa ul. 
Boryszewskiej z pewnością 
przyczyni się do realizacji 
tych zadań. To  ważna inwe-
stycja, bo obecny stan tech-
niczny drogi jest bardzo zły, 
widać tu liczne koleiny, spę-
kania i ubytki. Dziękuję za 
ogromne zaangażowanie i 
pomoc w pozyskaniu środ-
ków na to zadanie ministro-
wi Maciejowi Małeckiemu. 
Dzięki naszej współpra-
cy możemy nie tylko reali-
zować inwestycje drogowe, 
ale też w  większym stopniu 
zadbać o zdrowie naszych 
mieszkańców. Mam tu na 
myśli drugie z zaplanowa-
nych zadań - modernizację 
bloku operacyjnego w na-
szym szpitalu. Wyobrażam 

sobie, że będzie to kom-
pleksowy remont przysto-
sowujący blok do najnowo-
cześniejszych standardów 
– mówiła starosta, dodając 
– Wspólnie z dyrektorem 
szpitala czynimy starania o 
pozyskanie wysokiej klasy 
lekarzy specjalistów, którzy  
chcieliby u nas operować. 

  Dyrektor szpitala, dok-
tor Robert Skowronek li-
czy, że uzyskane pieniądze 
pozwolą na rozbudowa-
nie bloku operacyjnego do 
czterech sal. - Rozbudowa 
o nowe pomieszczenia ma 
docelowo przyczynić się do 
tego, że tutejsza ortopedia i 
chirurgia, również w zakre-
sie urologii, będzie działać  
sprawniej i skuteczniej. In-
westycja pozwoli też na po-
szerzenie zakresu zabiegów 

w ramach oddziału gineko-
logicznego – informuje dy-
rektor Skowronek.

- To świetna wiadomość 
dla Sochaczewa i powiatu 
sochaczewskiego. Dziś wraz 
z panią starostą, dyrektorem 
szpitala i Anną Pawłowską z 
zarządu powiatu odebrałem 
z rąk ministra Małeckiego 
niebagatelne środki finan-
sowe: 1,4 mln zł na remont 
ulicy Boryszewskiej oraz 1,2 
mln zł na remont bloku ope-
racyjnego w naszym szpita-
lu. To kolejna dotacja płyną-
ca do Sochaczewa od rządu 
Prawa i Sprawiedliwości. 
Nie będę tłumaczył, jak bar-
dzo potrzebne są te środ-
ki szpitalowi. Nie ma sen-
su  tłumaczyć, jak bardzo 
potrzebny jest remont ulicy 
Boryszewskiej. To wszyscy 
wiemy. Dziękuję Maciejo-
wi Małeckiemu oraz Mate-
uszowi Morawieckiemu za 
przychylność i dostrzeganie 
naszych potrzeb. Samorząd 
miasta jest gotowy do wszel-
kiej pomocy przy remoncie 
powiatowej ul. Boryszew-
skiej, tak jak robił to choćby 
przy przebudowie ulic Tro-
janowskiej czy Głowackie-
go. A do pana posła zaapelo-
wałem o kolejne dotacje dla 
ziemi sochaczewskiej, bo 
potrzeb nadal mamy sporo 
– podsumował przewodni-
czący rady miasta Sylwester 
Kaczmarek.

(starostwo powiatowe & daw)

2,6 mln na Boryszewską i szpital
Po Staszica, Trojanowskiej, Głowackiego i ulicach w rejonie PKP to kolejna powiatowa droga  
w granicach miasta, która doczeka się kompleksowej modernizacji. Powiat sochaczewski pozyskał  
1,4 mln zł rządowego wsparcia na przebudowę ul. Boryszewskiej. 
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Pod koniec marca firma 
Strabag zaczęła roboty od 
kanalizacji deszczowej, któ-
ra obecnie jest wykonana na 
odcinku 40 metrów. Usta-
wione zostały również dwie 
studnie o średnicy 1200 mm. 
Między ulicami Okrzei a 
Armii Krajowej wprowadzo-
no ruch wahadłowy, którym 
kieruje automatyczna sygna-
lizacja świetlna. Jest to roz-
wiązanie tymczasowe, gdyż 
niestety pewnych prac nie 
uda się wykonać przy ruchu 
kołowym.

Droga zamykana będzie 
w pierwszym etapie na od-
cinku od ul. Broniewskie-
go do ul. Okrzei, przy czym 
obydwie pozostaną w tym 
czasie przejezdne w obu 
kierunkach. Etap II to cał-
kowite zamknięcie ul. 15 
Sierpnia, aż do wjazdu na 
obwodnicę. W tym czasie 
nie będzie wjazdu w ul. 15 
Sierpnia ze wszystkich ulic 
bocznych. Przejezdne pozo-
staną ul. Broniewskiego oraz 
wjazd i wyjazd na obwodni-
cę, czyli ulice na początku i 
końcu tej inwestycji.

- W każdym z etapów za-
pewnimy mieszkańcom do-
jazd do posesji zlokalizowa-
nych przy ul. 15 Sierpnia oraz 
do ulic Armii Krajowej, Nad-

brzeżnej czy Pionierów, któ-
re nie łączą się z żadnymi in-
nymi ulicami a jedynie z 15 
Sierpnia – zapewnia Łukasz 
Mielnik z biura prasowego 
firmy Strabag. - Dojazd do 
domów może być czasowo 
ograniczany na kilka godzin 
w ciągu dnia, gdy będzie tego 
wymagała technologia robót 
realizowanych na budowie. 
W takim przypadku poinfor-
mujemy wcześniej mieszkań-
ców, których te utrudnienia 
będą dotyczyć.

Po ułożeniu deszczówki 
na odcinku od ul. Okrzei do 
Armii Krajowej, Strabag zaj-
mie się wymianą wpustów 
deszczowych oraz robotami 
drogowymi między Okrzei 
a ulicą Broniewskiego. Prze-
widywany termin rozpoczę-
cia tego etapu to końcówka 
kwietnia. Dokładny dzień 
zamknięcia zostanie poda-
ny po uzyskaniu wszystkich 
wymaganych prawem decy-
zji. Informację o tym Strabag 
przekaże służbom medycz-
nym, ratunkowym, ZKM, 
ratuszowi i lokalnym me-
diom na co najmniej siedem 
dni przed ustawieniem zaka-
zu wjazdu. 

Prace na modernizowa-
nej drodze mają potrwać do 
31 sierpnia. W ramach przed-

sięwzięcia przebudowany zo-
stanie prawie kilometr jezd-
ni, ułożone chodniki dla 
pieszych, wydzielone dwa 
pasy rowerowe. Strabag zaj-
muje się również przebudową 
prawie 350 metrów kanaliza-
cji deszczowej oraz skrzyżo-
wań z ulicami Okrzei i Łusz-
czewskich. Dodatkowo za 
212 tys. zł przedsiębiorstwo 
Usługi Elektryczne Adam 
Adamski z Żyrardowa ustawi 
przy 15 Sierpnia ponad trzy-
dzieści energooszczędnych 
lamp. I będzie to ostatni etap 
remontu jednej z najważniej-
szych arterii komunikacyj-
nych miasta.

(seb & daw)

Zapewnią dojazd do posesji
Trwa warta 3,9 mln zł, prowadzona przez firmę Strabag i wykonawcę oświetlenia z Żyrardowa, przebudowa kolejnego 
odcinka ul. 15 Sierpnia. Za cztery miesiące ulica zyska nową nawierzchnię, chodniki, staną lampy z energooszczędnymi 
oprawami, powstanie ścieżka rowerowa i zatoczki dla autobusów ZKM. 

Przebudowa ulicy 15 Sierpnia i związane z tym koszty
2016-2017

 Miasto płaci za projekty przebudowy trzech ulic zarządzanych przez MZDW, leżących 
w graniach miasta – Chopina, 15 Sierpnia i Chodakowskiej oraz koncepcję przebudowy ul. 
Licealnej i miejskiego odcinka 15 Sierpnia (ok. 170.000 zł)
2017

 MZDW buduje nowy most na Pisi (4.538.000 zł)
 MZDW zleca remont odcinka ulicy 15 Sierpnia między szkołą w Kozłowie a skrzyżowaniem 
z Inżynierską (940.000 zł)
2018 

 MZDW przeprowadza remont ulicy 15 sierpnia na odcinku od obwodnicy do skrzyżowania z 
Inżynierską (3.749.000 zł)
2020 

 Ratusz przeprowadza przebudowę pierwszego miejskiego odcinka ulicy 15 Sierpnia, między 
LO Chopina a ul. Broniewskiego, wraz z oświetleniem (5.000.000 zł, w tym 2.541.000 rządowej 
dotacji z Funduszu Dróg Samorządowych)
2021

 Burmistrz zleca przebudowę drugiego, miejskiego odcinka ulicy 15 Sierpnia między  
ul. Broniewskiego a wjazdem na obwodnicę, wraz z oświetleniem (3.874.000, w tym 3.446.000 
rządowej dotacji z Funduszu Dróg Samorządowych i Funduszu Inwestycji Lokalnych).  

BURMISTRZ SOCHACZEWA  
PIOTR OSIECKI

WICEMINISTER RESORTU AKTYWÓW 
PAŃSTWOWYCH MACIEJ MAŁECKI

RADNY WOJEWÓDZKI 
MIROSŁAW ADAM ORLIŃSKI

Remont tej drogi to przykład mo-

delowej współpracy samorządu 
miasta, województwa i strony 
rządowej. W latach 2016-2021 
na jej pełną przebudowę wyda-

ne zostanie niemal 18,3 mln zł. 
Połowę tej kwoty, bo 9,2 mln, 
wyłożył samorząd Mazowsza, 
33 procent, czyli 6 mln przeka-

zał rząd, a 17 procent budżet 
miasta. Warto podkreślić, że przeznaczając trzy miliony środków 
własnych, zyskaliśmy majątek wart ponad 18 mln. Koniec wakacji to 
również koniec prac prowadzonych tam od 2017 roku. Cały ten pro-

jekt to ponad 4 km nowej jezdni i chodników, kanalizacja deszczowa, 
na głównych odcinkach ścieżka rowerowa, nowe i ekologiczne 
oświetlenie oraz 40-tonowy most na Pisi. Za zabieganie o rządowe 
i marszałkowskie wsparcie chcę podziękować ministrowi Maciejowi 
Małeckiemu oraz wiceprzewodniczącemu sejmiku Adamowi 
Orlińskiemu, a za konsekwentne popieranie tej inwestycji w wielu 
głosowaniach dziękuję radnym z klubów PiS i Sochaczewskiego 
Forum Samorządowego. Bez ich wsparcia przebudowa drogi nie 
byłaby możliwa.

Zabiegałem o pieniądze na remont ul. 
15 Sierpnia bo zależy mi na poprawie 
warunków życia naszych mieszkańców. 
Sochaczew jest przykładem, że Prawo i 
Sprawiedliwość dotrzymuje słowa. Dzię-

ki dobremu gospodarowaniu i skutecznej 
walce z tymi, którzy przez wiele lat okra-

dali budżet państwa, potrafiliśmy znaleźć 
pieniądze na wiele inwestycji, zwłaszcza 
w mniejszych miejscowościach. Cieszę 
się, że rządowe wsparcie szerokim strumieniem płynie do Sochaczewa. Przez wiele 
lat byliśmy pomijani, dopiero od 2015 r. to się zmieniło. Nowy stadion przy ul. Warszaw-

skiej, park Garbolewskiego, parki przy ul. Traugutta, Chopina czy tereny nad Utratą 
stają się wizytówkami naszego miasta. Nowa komenda policji, rozbudowa komendy 
straży pożarnej, kanalizacja na terenie Chemitexu to kolejne ważne dla nas inwestycje. 
A za chwilę ruszają prace związane z budową hali sportowej przy Osiemdziesiątce, 
mostu w Chodakowie, prace na stadionie w Chodakowie, remont ul. Boryszewskiej 
czy rozbudowa bloku operacyjnego w naszym szpitalu. Za tymi inwestycjami też stoją 
potężne fundusze, jakie rząd przekazuje na ziemię sochaczewską. To też jest efekt 
bardzo dobrej współpracy z burmistrzem Piotrem Osieckim, starostą Jolantą Gontą, 
radnymi Prawa i Sprawiedliwości oraz Forum Samorządowego. Sochaczew to moje 
miasto i chcę żeby był coraz piękniejszym i lepszym miejscem do życia.

Jako Wiceprzewodniczący 
Se jm ik u    Wo j ewó dz t wa 
Mazowieckiego dziękuję 
miastu za idealną współ-
pracę przy remontach dróg 
na terenie Sochaczewa. 
W ostatnich kilku latach 
wszystkie drogi woje-

wódzkie zmieniły się nie 
do poznania, a wartość 
środków przekazanych z budżetu sejmiku to 36 milio-

nów złotych. Dobre drogi są podstawą funkcjonowania 
mieszkańców, firm, czynnikiem rozwijającym nasze małe 
ojczyzny. Aleja 600-lecia, ulice Chopina, Chodakowska, 
dwa ronda, chodnik przy ul. Wyszogrodzkiej, a w ostat-
nim czasie ulica 15 Sierpnia, to jedynie kilka z wielu 
inwestycji finansowanych przez samorząd wojewódzki. 
Tylko na pełną modernizację 15 Sierpnia nasz samorząd 
przekazał 9 milionów złotych i widzimy efekty tych prac. 
Razem Budujemy Sochaczew i Mazowsze. Dziękuję 
samorządowcom z miasta za doskonałą współpracę przy 
tym i innych projektach inwestycyjnych.
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Za nami wyjątkowy rok, nie 
tylko ze względu na pan-
demię, ale też gwałtowny 
wzrost ilości śmieci pro-
dukowanych w gospodar-
stwach domowych. Progra-
my wsparcia rodzin, niskie 
bezrobocie,   systematycz-
nie rosnąca płaca minimal-
na - napędzają konsumpcję, 
a każdy zakup ostatecznie 
wiąże się z wytworzeniem 
odpadu. 

Śmieci przybywa  
na potęgę 
W minionym roku, w I kwar-
tale z terenu miasta zabrano 
1900 ton śmieci, a w IV już 
ponad 3100 ton, czyli o ponad 
60 proc. więcej. Kolejnym cio-
sem była zmiana przepisów 
zobowiązująca samorządy 
do rozliczania się z firmami 
śmieciowymi powykonaw-
czo, czyli za każdą odebraną 
tonę. W praktyce oznaczało 
to, że comiesięczne rachunki 
wystawiane miastu przez fir-
mę Partner, zajmującą się od-
biorem sochaczewskich śmie-
ci, wzrosły z 630 tys. do nawet 
1,1 mln.

- W 2019 do koszy i wor-
ków trafiło łącznie 7,9 tys. ton 
odpadów, a w 2020 aż 10,5 tys. 
ton. To bardzo duży skok, aż o 
jedną trzecią. Prędzej czy póź-
niej musi on przełożyć się na 
opłatę wnoszoną przez miesz-
kańców – mówi z-ca burmi-
strza Dariusz Dobrowolski.

W 2018 roku wydatki ra-
tusza na gospodarkę odpa-
dami sięgnęły 5,3 mln, rok 
później 6,75 mln, a w 2020 
skoczyły do 9,26 mln zł. 
Przyglądając się tym danym 
nawet największy optymista 
stwierdzi, że 23 zł od miesz-
kańca nie uda się utrzymać.  

Będzie drożej?
Samorząd miasta nie kryje, że 
przy obecnych stawkach system 
nie bilansuje się i trzeba do nie-
go dokładać. By zrównać wpły-

wy z kosztami w listopadzie ub. 
roku rada miasta dołożyła do 
niego 680 tys. zł. Jak wylicza ra-
tusz, bez tej dopłaty już jesienią 
ubiegłego roku przeciętny Ko-
walski powinien płacić ok. 28-
29 złotych. 

Z tymi samymi problema-
mi co miasto mierzą się gmi-
ny powiatu sochaczewskiego, 
gdzie średnia opłata osiągnęła 
poziom 33 zł. Tam, gdzie wójto-
wie rozstrzygają przetargi, ceny 
idą w górę. Podstawowa staw-
ka w Młodzieszynie to 32 zł, 
w Brochowie 34 zł, a w Rybnie 
i Nowej Suchej 36 zł. Nowego 
operatora, na okres lipiec 2021 
– czerwiec 2022 szuka gmina 
Sochaczew (obecna stawka to 
34 zł). Oferty przetargowe wójt 
Orliński otwiera 20 kwietnia. 

Związane ręce
Ratusz poszukuje firmy, 
która od lipca do końca 
grudnia br. zajmie się zgod-
nym z prawem zbieraniem, 
transportem i recyklingiem 
odpadów wytwarzanych w 
naszych domach, gdyż obec-
na umowa z firmą Partner 
wygasa 30 czerwca. Ile firm 
złoży oferty, jak oszacują 
koszt półrocznej współpra-
cy z miastem? Przekonamy 
się po 21 kwietnia, gdyż do 
tego dnia ratusz czeka na 
oferty przetargowe. 

- Nie mamy wpływu na 
ilość odpadów, ani na oczeki-
wania cenowe firm przystępu-
jących do przetargu. W tym 
procesie rola samorządu jest 
mocno ograniczona, tzn. bur-

mistrz wyłania wykonawcę 
usługi, wprowadza go na rynek, 
a rada ustala opłatę, która po-
winna  pokryć koszty działania 
systemu. Miasto nie może zara-
biać na gospodarce odpadami, 
więc opłata jest ściśle powiąza-
na z kwotą, jakiej na przetargu 
zażądał najtańszy wykonaw-
ca tej usługi – wyjaśnia Dariusz 
Dobrowolski. 

I przypomina, że to już 
drugi przetarg w tym roku, 
gdyż pierwszy został unieważ-
niony. Wówczas umową obej-
mującą okres od lipca 2021 do 
końca czerwca 2022 roku zain-
teresował się tylko Remondis, 
żądając za jej realizację niemal 
13,6 mln, tymczasem ratusz 
oszacował wartość kontraktu 
na 11,8 mln zł. 

Aplikacja znajdzie  
„zapominalskich”
Skutecznym sposobem wal-
ki z osobami pozostającymi 
poza systemem może się oka-
zać wdrażana w UM aplika-
cja wykrywająca niespójności 
w deklaracjach śmieciowych. 
Udostępniło ją miasto Świd-
nik, które w krótkim czasie 
„znalazło” 1,4 tys. mieszkań-
ców unikających rachunków 
za śmieci. Analizując dane z 

kilku różnych rejestrów sys-
tem wskazuje, że pod danym 
adresem np. mieszkają czte-
ry osoby korzystające z po-
mocy społecznej, ale w de-
klarację śmieciową wpisane 
są tylko dwie. Alarmuje, gdy 
pod innym adresem w dekla-
racji są dwie osoby, a zużycie 
wody takie, jakby mieszka-
ło pięć. Wkrótce ratusz za-
cznie wprowadzać do niego 
dane osób, które złożyły de-
klaracje śmieciowe, dane o 
zużyciu wody udostępnio-
ne przez ZWiK, listy rodzin 
korzystających z dodatków 
mieszkaniowych, korzysta-
jących ze świadczeń pomocy 
społecznej oraz informacje o 
uczniach zapisanych do szkół 
podstawowych. 

W 2014 roku wydział 
ochrony środowiska miał w 
swym systemie 33.400 osób, 
a w 2020 już tylko 31.700. 
Nawet gdyby przyjąć, że 
część mieszkańców wybu-
dowała domy w gminach 
powiatu, wyjechała na stu-
dia czy za granicę, to i tak 
brakuje 1500 osób, które 
powinny płacić za śmieci, a 
tego nie robią. Aplikacja po-
zwoli uszczelnić ten system 
i prowadzić bardziej szcze-
gółowe kontrole. 

Warto złożyć  
korektę deklaracji
Na początku do rodzin, w 
których system wskaże ja-
kieś niezgodności, będą 
wysyłane pisma z prośbą 

o złożenie wyjaśnień. Do-
staną czas na skorygowa-
nie deklaracji, bo nie moż-
na z góry zakładać, że każda 
osoba spoza systemu świa-
domie unika płacenia za 
śmieci.

W kolejnych etapach do 
aplikacji trafią dane dzie-
ci zapisanych do żłobka, 
przedszkoli, osób objętych 
wsparciem DDPS, korzysta-
jących z programu 500 Plus, 
wyprawki szkolnej (300 
Plus) czy programu Socha-
czewska Karta Mieszkańca.

O tym, że aplikacja 
wdrażana już przez kil-
kadziesiąt samorządów w 
Polsce jest skuteczna pi-
sał ostatnio PAP Samorzą-
dowy. W Łęcznej krzyżowa 
kontrola wychwyciła bli-
sko 500 adresów, gdzie wy-
stąpiły rozbieżności i gdy 
urząd poprosił o wyjaśnie-
nia, do systemu dopisało się 
prawie 200 osób. Kamienna 
Góra sprawdziła 700 miesz-
kań oznaczonych jako nie-
zamieszkane i w 300 przy-
padkach ich właściciele 
otrzymali wezwania do we-
ryfikacji danych.

Apel do wspólnot 
i spółdzielni
Choć współpraca ratusza z 
zarządami wspólnot oraz 
spółdzielni   mieszkanio-
wych układa się coraz lepiej, 
warto do nich zaapelować, 
by w miarę swych możliwo-
ści jeszcze intensywniej we-
ryfikowały faktyczną licz-
bę osób zamieszkujących w 
danym lokalu. 

- To leży w naszym 
wspólnym interesie. Pamię-
tajmy, że jednym z głów-
nych czynników wpływają-
cych na stawkę śmieciową 
jest liczba osób objętych 
systemem. Im więcej będzie 
osób uczciwie rozliczają-
cych się za odbiór odpadów, 
tym większa szansa na niż-
sze stawki – podsumowuje 
wiceburmistrz.

Nie chcemy płacić za sąsiada
Między 2019 a 2020 rokiem ilość odpadów wytwarzanych w naszych domach wzrosła o ponad 30 procent, co dla 
samorządu miasta oznacza rachunek wyższy aż o 2,5 mln złotych. Od 2014 roku z systemu śmieciowego wyszło 1,5-2 
tysiące osób, które nadal mieszkają w Sochaczewie, wytwarzają odpady, ale wiążące się z tym koszty przerzucają na sąsiadów 
solidnie rozliczających się ze swoich zobowiązań. Samorząd nie ma żadnego wpływu na ilość śmieci, podobnie jak na 
postawę osób „uciekających” z systemu, ale te dwa czynniki najpewniej sprawią, że wkrótce opłaty za śmieci wzrosną. 

Nawet gdyby przy-

jąć, że część mieszkań-

ców wybudowała domy 
w gminach powiatu, wy-

jechała na studia czy za 
granicę, to i tak braku-

je 1500 osób, które po-

winny płacić za śmieci, 
a tego nie robią. Aplika-

cja pozwoli uszczelnić 
ten system i prowadzić 
bardziej szczegółowe 
kontrole.
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Miejski system monitorin-
gu działa od niemal trzy-
nastu lat i, choć systema-
tycznie był modyfikowany, 
nigdy nie przeszedł grun-
townej przebudowy. 

- Przy takim postę-
pie technologicznym, pra-
cy kamer przez 24 godzi-
ny na dobę w zmiennych 
warunkach pogodowych, 
trzynaście lat to epoka. By 
nadal poprawiał bezpie-
czeństwo, chronił majątek 
miasta, pomagał policji w 
ustalaniu sprawców kolizji, 
przestępstw i aktów wan-
dalizmu, musimy go uno-
wocześnić i rozbudować – 
informuje wiceburmistrz 
Dariusz Dobrowolski.

Teraz i w przyszłości
Na zlecenie ratusza radom-
ska firma opracuje projekt 
budowlany i wykonawczy, 
specyfikację techniczną i 
kosztorysy. W dokumen-
tach opisze, jak dziś i w 
przyszłości powinien wy-
glądać monitoring miasta. 
Sekret Serwis zaprojektu-
je stanowiska dla dwóch 
operatorów, wyposażone 
w konsole sterowania ka-
merami i zaproponuje takie 
rozwiązania, by w każdej 
chwili do systemu można 
było włączyć kolejne kame-
ry (stałe i mobilne), doko-
nać jego rozbudowy nawet 
do 96 urządzeń. 

- Stawiamy przed sobą 
dwa cele. Pierwszym jest 
ochrona majątku miasta. 
Jeśli samorząd inwestuje 
miliony w renowację par-
ków, ulic, budowę placów 
zabaw i miejsc do rekre-
acji, muszą się znaleźć pie-
niądze na skuteczne za-
bezpieczenie lamp, ławek, 
a ltan   w y poczynkow ych 
i kwietników przed wan-

dalami – dodaje wicebur-
mistrz.

Sztuczna inteligencja
Drugi cel to poprawa bez-
pieczeństwa. Od począt-
ku sochaczewski system był 
budowy z założeniem ści-
słej współpracy z policją i 
to się nie zmieni, dlatego 
firma Sekret Serwis ma za-
proponować wykorzystanie 
narzędzi z zakresu sztucz-
nej inteligencji. Dziś normą 
są aplikacje automatycznie 
rozpoznające, że ktoś np. 
zaparkował w miejscu nie-
dozwolonym, zablokował 
wyjazd wozom straży po-
żarnej, jedzie pod prąd. Po 
modernizacji całego syste-
mu centrum będzie mogło 
sięgnąć po inne narzędzia, 
takie jak aplikacja automa-
tycznie rozpoznająca twa-
rze czy identyfikująca nu-
mery tablic rejestracyjnych. 
Ratusz wybiega jeszcze dalej 
w przyszłość i chce, by sys-
tem oparty na projektach 
radomskiej firmy był goto-

wy np. do sterowania szla-
banami blokującymi wjazd 
na określone tereny, pozwo-
lił też włączyć do niego ob-
raz z kamer innych obiek-
tów miejskich (np. MOSiR, 
gdy na jego terenie odbywa-
ją się duże imprezy). 

Pierwszy krok  
– wymiana kamer
Monitoring zdecydowa-
nie pomaga w uspokojeniu 
krewkiej młodzieży, usta-
leniu sprawców bójek, kra-
dzieży, osób niszczących 
znaki drogowe, malujących 
graffiti na elewacjach, wy-
rzucających nocą betono-
we kosze na środek jezdni, 
zniechęca do podrzucania 
domowych śmieci do koszy 
ulicznych.

- W pierwszym etapie 
chcemy wymienić wszyst-
kie kamery zlokalizowane 
na terenie miasta na nowe o 
minimalnej rozdzielczości 
czterech megapikseli oraz 
dołożyć jedną na skrzyżo-
waniu ulic Okrzei i 15 Sierp-

nia. Obraz z nich będzie 
wyraźny zarówno za dnia, 
jak i w nocy. Wszystkie wy-
posażymy w pełne klosze 
utrudniające postronnym 
osobom ustalenie kierun-
ku, w jakim „patrzy” kame-
ra. Sygnał z nich dotrze do 
centrum monitoringu po 
łączach światłowodowych – 
wylicza wiceburmistrz Do-
browolski.

Czy warto inwestować 
w monitoring? 
Dane z corocznych rapor-
tów   podsu mow ując ych 
działalność Centrum Mo-
nitoringu Wizyjnego mó-
wią same za siebie, a w peł-
ni skalę tego, co działo się 
w newralgicznych punk-
tach miasta oddaje raport 
opisujący pierwszy pełny 
rok jego pracy. Czytamy w 
nim, że w 2009 roku zare-
jestrowano 1654 wykro-
czenia i przestępstwa, po-
licji przekazano niemal 
tysiąc zdjęć dokumentu-
jących naruszanie prawa 

i dwieście godzin nagrań. 
W epicentrum uwagi była 
ulica Traugutta (319 zda-
rzeń w parku i na podzam-
czu) oraz rejon stacji PKP 
(342 zdarzenia). To w tych 
miejscach kwitło nocne ży-
cie, odbywały się popijawy 
pod chmurką, dochodziło 
do bójek. 

Dla porównania w ca-
łym 2020 roku kamery wy-
śledziły 226 incydentów. 
Dokładnie tyle samo było 
w 2019, a w 2018 około 250. 
W minionym roku wandale 
najbardziej upodobali sobie 
znaki drogowe, zamonto-
wane w chodnikach lampki 
służące do oświetlania ele-
wacji kramnic oraz mury 
zamkowe.

Centrum interwencyjne
W czerwcu 2012 roku cen-
trum monitoringu otrzy-
mało jeszcze jedno zadanie. 
Uruchomiono w nim cało-
dobowy numer interwen-
cyjny 862-36-82, pod który 
można zgłaszać np. zapcha-

ne studzienki kanalizacji 
deszczowej, akty wandali-
zmu, awarie sieci cieplnej 
i sygnalizacji świetlnej na 
skrzyżowaniach.   Można 
tam przekazywać informa-
cje o dziurach w jezdniach 
stanowiących   zagrożenie 
dla samochodów, błąkają-
cych się bezpańskich zwie-
rzętach itp. Telefon jest 
czynny 365 dni w roku, 
przez całą dobę. Co roku 
operatorzy kamer odbierają 
średnio sto zgłoszeń.

Amfiteatr i bulwary 
Drugi system monitorin-
gu powstaje w rejonie wzgó-
rza zamkowego. Budowany 
jest wraz z kolejnymi eta-
pami prac prowadzonych 
na podzamczu. Kamery za-
instalowano na bulwarach, 
w rejonie przystani kajako-
wej i kawiarni, a wkrótce 
zaczną pracę kamery (sta-
łe i ruchome) strzegące am-
fiteatru i widowni. Całodo-
bowe centrum monitoringu 
zacznie działać w jednym z 
pomieszczeń nowego amfi-
teatru.

Piętnaście punktów 
Obecnie   bezpieczeństwa 
mieszkańców strzegą kame-
ry zlokalizowane na peronie 
PKP, skrzyżowaniach ulic 
Księcia Janusza i Sienkiewi-
cza, Traugutta i Reymonta, 
Warszawskiej i Żeromskie-
go, Żeromskiego i Pokoju, 
600-lecia i Trojanowskiej, 
15 Sierpnia i Inżynierskiej, 
Senatorskiej i 600-lecia. Ko-
lejne kamery obserwują plac 
Kościuszki, ogródek jorda-
nowski, rondo Jana Pawła II 
w Chodakowie, aleję 600-le-
cia (na wprost sklepu Kau-
fland), ulicę Chopina i pasaż 
Duplickiego, a dwie ostatnie 
- wzgórze zamkowe tj. taras 
widokowy i ścieżki spacero-
we. 

Miejski monitoring  
do gruntownej przebudowy
Do końca maja radomska firma Sekret Serwis opracuje projekt rozbudowy systemu monitoringu wizyjnego miasta.  
Za dokumentację ratusz zapłaci 29,4 tys. zł, lecz to dopiero początek zmian w tym zakresie. W tegorocznym budżecie  
na pierwszy etap modernizacji systemu odłożono 300 tys. zł.

Rodzaj zdarzenia 2009 2020 spadek

spożywanie alkoholu w miejscu niedozwolonym 665 83 - 87%

wykroczenia w ruchu drogowym 582 24 - 96%

leżący nietrzeźwi 91 29 - 68%

bójki i pobicia 87 3 - 97%

załatwianie potrzeby fizjologicznej w miejscu publicznym 79 12 - 85%

niszczenie mienia 57 20 - 65%
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Ustawa o wspieraniu rodzi-
ny i systemu pieczy zastęp-
czej nałożyła obowiązek do-
stosowania domów dziecka 
do nowej wizji funkcjono-
wania dzieci w tego typu pla-
cówkach. Odchodzi się od 
instytucji, dzieci mają żyć 
w domach rodzinnych. Nie 
chodzi tylko o mury czy o 
mniejsze powierzchnie, ale 
głównie o sam proces wy-
chowawczy, który ma się tam 
odbywać i o wszelkie zasady 
funkcjonowania podobne do 
tych, jakie panują w rodzinie. 

Podjęta w ubiegłym roku 
przez Radę Powiatu uchwała 
stanowiła pierwszy etap dłu-
giego procesu. Pozwoliła na 
podjęcie czynności wprowa-
dzających te zmiany od uzy-
skania zezwoleń formalnych 
do końcowej decyzji wojewo-
dy, dotyczącej funkcjonowa-
nia domu dziecka w nowej 
formie. Aby spełnić nało-
żone ustawą wymogi, po-
czątkowo powiat planował 
budowę nowych obiektów 
(dostosowanych do obec-
nych przepisów) na terenie 
placówki w Giżycach. Jed-
nak Zarząd Powiatu po roz-
patrzeniu wszystkich ar-
gumentów „za” i „przeciw” 
postanowił poszukać innego 
miejsca, które da dzieciom 
szersze możliwości rozwoju. 
Takim miejscem jest właśnie 
dom w Chodakowie, blisko 
szkoły, kinoteatru, boiska, co 
ważne, blisko centrum So-
chaczewa. 

- W związku z wej-
ściem w życie przepisów, 
które zakładają wychowy-
wanie dzieci w domach, w 
których nie może przeby-
wać więcej niż czternaścioro 
wychowanków, 1 kwietnia 
przeprowadziliśmy jedną z 
placówek mieszczących się 
w Giżycach. Dom, w którym  
aktualnie przebywają dzieci 
został wyremontowany oraz 
zaadoptowany do pełnienia 
funkcji opiekuńczo-wycho-
wawczej – mówi Kamila Go-
łaszewska-Kotlarz, dyrektor 

placówki. – Samorząd po-
wiatowy wyposażył obiekt 
na wysoki standard spełnia-
jący wszystkie wymogi sa-
nitarne, przeciwpożarowe 
i techniczne. Z kolei wypo-
sażenie, sprzątanie, logisty-
ka i transport były po naszej 
stronie i tu chciałabym bar-
dzo podziękować firmie TB 
Truck z Nadarzyna, która 
zajęła się transportem oraz 
zasponsorowała nowe me-
ble do kuchni. Mają one zo-
stać zamontowane do końca 
kwietnia. Nie ukrywam, że 
dwa przedświateczne tygo-
dnie były ciężkie, aby dopiąć 
wszystko i Wielkanoc spę-
dzić w nowym domu – do-
daje dyrektor.

Dzieci są zachwycone 
miejscem nowego zakwate-
rowania. – Naszym celem 
jest stworzyć dzieciom, które 
tu trafiają, namiastkę domu. 
Stąd adaptując pomieszcze-
nia przykładaliśmy szcze-
gólną wagę, by warunki były 
jak najbardziej zbliżone do 
domowych – mówi Jolanta 
Gonta, starosta sochaczew-
ski, która ze swoim zastępcą 
Tadeuszem Głuchowskim, 
Katarzyną Kajak – dyrekto-

rem Powiatowego Centrum 
Pomocy Rodzinie i Marci-
nem Odolczykiem, rzeczni-
kiem prasowym starostwa 
odwiedziła wychowanków 
w ich nowym domu. Prze-
budowane, świetnie wy-
posażone pomieszczenia, 
adekwatne do potrzeb pod-
opiecznych placówki, rów-
nież na nich zrobiły wraże-
nie. 

Przypomnijmy, na dział-
ce zakupionej przez powiat 
(1145 m2) znajduje się dom 
o powierzchni 210 m2. Przy-
lega do niej działka o pow. 
1000 m2, na której w przy-
szłości ma powstać teren re-
kreacyjny dla wychowan-
ków. Sam dom składa się z 
dwóch kondygnacji - parte-
ru i poddasza. Jest tu m.in. 
salon, jadalnia z wyjściem 
na taras i ogród, kuchnia, 
łazienki, pokoje dla pod-
opiecznych, w bocznej czę-
ści budynku usytuowane jest 
pomieszczenie gospodarcze 
wraz z kotłownią. Stąd jest 
zaledwie kilka kroków do 
sklepów, szkół. Teren wokół 
domu wyłożony jest kostką 
brukową, obsadzony krze-
wami i drzewami iglastymi.  

W Giżycach nadal po-
zostaje   czternastoosobowa 
grupa podopiecznych Domu 
„Atr ia”,    mieszkając ych 
w budynku pałacowym. 
Wszystko wskazuje na to, że 
dzięki determinacji władz 
powiatowych za kilka mie-
sięcy zamieszkają oni tuż 
obok grupy z domu „Anta-
res”, w drugim budynku 
przy ul. Matejki w Chodako-
wie, który kupił powiat. Jego 
adaptacja zakończy się póź-
ną jesienią. 

– Chcemy, by druga gru-
pa wychowanków Placówki 
Opiekuńczo-Wychowawczej 
w zmodernizowanym domu 
spędziła tegoroczne święta 
Bożego Narodzenia – infor-
muje wicestarosta Tadeusz 
Głuchowski. 

Uroczyste otwarcie pla-
cówki odłożono na czas, gdy 
pozwoli na to stan związa-
ny z pandemią. Wówczas 
planowany jest piknik, w 
którym wezmą udział wy-
chowankowie wraz z wycho-
wawcami i dyrekcją, zapro-
szeni goście oraz okoliczni 
mieszkańcy. 

Starostwo Powiatowe  
w Sochaczewie

Dzieci w nowym domu
- Tu jest wspaniale, jesteśmy zadowoleni, bardzo nam mile się tu mieszka, jest 
tak ładnie i rodzinnie - to tylko część z licznych opinii, którymi dzielą się młodzi 
mieszkańcy domu przy ul. Matejki w Chodakowie. Nowa siedziba Placówki 
Opiekuńczo-Wychowawczej „Antares” rzeczywiście robi wrażenie. Pierwsza grupa 
dzieci i młodzieży z Giżyc spędziła tu już święta wielkanocne.

Środki Państwowego Fun-
duszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w wy-
sokości 1,94 mln zł, przeka-
zane powiatowi sochaczew-
skiemu do wykorzystania 
w roku 2021, decyzją Rady 
Powiatu w Sochaczewie zo-
stały rozdysponowane na 
poszczególne zadania z za-
kresu rehabilitacji zawodo-
wej i społecznej. 

Przyznane na rok 2021 środ-
ki, w stosunku do roku ubie-
głego są zwiększone o nie-
mal 263  tys. zł, w tym o 60 
tys. zł na działalność Warsz-
tatu Terapii Zajęciowej. Pro-
jekt podziału środków przy-
gotowano w oparciu o liczbę 
złożonych wniosków i naj-
pilniejsze potrzeby osób nie-
pełnosprawnych. 

Zdecydowano, iż  kwo-
ta prawie 1,1 mln zł zostanie 
przeznaczona na dofinan-
sowanie kosztów działania 
Warsztatu Terapii Zajęcio-
wej, 280 tys. zł na dopłatę 
do uczestnictwa osób nie-

pełnosprawnych i ich opie-
kunów w turnusach reha-
bilitacyjnych. Na likwidację 
barier architektonicznych, 
w komunikowaniu się i 
technicznych, w związku z 
indywidualnymi potrzeba-
mi osób niepełnosprawnych 
oraz usługi tłumacza języ-
ka migowego lub tłumacza-
-przewodnika przeznaczo-
no 180 tys. zł. W związku 
z indywidualnymi potrze-
bami osób niepełnospraw-
nych na zaopatrzenie ich w 
sprzęt rehabilitacyjny przy-
znano 20  tys. zł.  Środki w 
wysokości 371 tys. zł zasilą 
zaopatrzenie w przedmio-
ty ortopedyczne i środki po-
mocnicze przyznawane oso-
bom niepełnosprawnym na 
podstawie odrębnych prze-
pisów. Dla organizacji, sto-
warzyszeń i osób prawnych 
na dofinansowanie sportu, 
kultury, rekreacji i turysty-
ki osób niepełnosprawnych 
przyznano 6,5 tys. zł.

Starostwo Powiatowe  
w Sochaczewie

Większe dotacje

Nie umierają nigdy Ci, o których pamiętamy  
- bo pamięć to nieśmiertelność.

Z głębokim smutkiem i poczuciem ogromnej straty 
przyjęliśmy wiadomość 
o śmierci w wieku 71 lat

Jerzego Królika
Dyrektora Wydziału Rozwoju, Rolnictwa, Leśnictwa  

i Ochrony Środowiska 
w Starostwie Powiatowym w Sochaczewie.

Człowieka, który w samorządzie powiatowym pracował 
od samego początku, czyli od 1999 roku. 

Żegnamy dziś pogrążeni w żalu osobę, która swą postawą, 
wiedzą i doświadczeniem życiowym oraz zawodowym 

dla wielu z nas była kopalnią wiedzy.
Odszedł od nas człowiek prawy, życzliwy ludziom,  

pełen pomysłów i energii, zaangażowany w działania 
na rzecz lokalnego samorządu.

Pozostanie w naszej pamięci na zawsze.

Pogrążonym w żałobie 
Żonie, Dzieciom i Najbliższym 

składamy wyrazy współczucia, słowa wsparcia
 oraz otuchy w tych trudnych chwilach.

Jolanta Gonta, starosta sochaczewski  
wraz z Zarządem Powiatu w Sochaczewie,  

pracownikami Starostwa Powiatowego w Sochaczewie, 
pracownikami powiatowych jednostek  

samorządu powiatowego

Andrzej Kierzkowski,  
przewodniczący Rady Powiatu w Sochaczewie

wraz z Radą Powiatu
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Doprowadził do kolizji z sa-
mochodem, którym jechała 
kobieta z dwójką małych 
dzieci i odjechał z miejsca 
zdarzenia. Kilkadziesiąt 
minut później doprowa-
dził do kolejnego zdarzenia 
drogowego, uderzając w ra-
diowóz z policjantami, któ-
rzy go szukali. 

We wtorek 13 kwietnia wie-
czorem policjanci dostali zgło-
szenie, że w Iłowie doszło do 
niebezpiecznego zdarzenia 
drogowego. Z ustaleń wynika-

ło, że kierowca pojazdu marki 
Renault Master uderzył w peu-
geota, którym jechała kobieta 
z dwójką małych dzieci. Nikt 
nie odniósł obrażeń, natomiast 
sprawca kolizji odjechał. W 
czasie gdy jeden z patroli wy-
konywał czynności na miejscu 
zdarzenia, pozostali funkcjo-
nariusze szukali uciekiniera.

Dyżurny skierował patro-
le w kierunku Młodzieszy-
na, gdzie miał być widziany 
renault uczestniczący w koli-
zji. Radiowóz miał włączone 
sygnały dźwiękowe i świetl-

ne, gdy mundurowi zauważyli 
opisywany samochód w miej-
scowości Budy Iłowskie. Posta-
nowili zatrzymać kierowcę do 
kontroli drogowej. Stanęli na 
swoim pasie, a chwilę później 
renault uderzył w ich pojazd.

Okazało się, że siedzący za 
kierownicą samochodu dostaw-
czego mężczyzna to 65-letni 
mieszkaniec gminy Iłów. Poli-
cjanci od razu wiedzieli, że mają 
do czynienia z pijanym kierow-
cą. Nie mylili się - badanie wy-
kazało ponad dwa promile al-
koholu w organizmie. Została 

też pobrana krew do szczegó-
łowych badań. Na miejscu zda-
rzenia pracowali policjanci pod 
nadzorem prokuratora.

W środę 14 kwietnia w 
Komendzie Powiatowej Po-
licji w Sochaczewie 65-latek 
usłyszał zarzut kierowania 
pojazdem w stanie nietrzeź-
wości. Za to przestępstwo 
grozi do 2 lat pozbawienia 
wolności. Dodatkowo po-
licjanci ukarali mężczyznę 
dwoma wysokimi mandata-
mi za spowodowanie kolizji.

mł. asp. Agnieszka Dzik

Sebastian Stępień

13 kwietnia kolejni dwaj męż-
czyźni podejrzani o znęca-
nie się nad członkami rodziny 
usłyszeli zarzuty. Sąd na wnio-
sek prokuratury zastosował 
wobec nich środki zapobiegaw-
cze w postaci dozoru policji po-
łączonego z zakazem zbliżania 
się i kontaktowania z pokrzyw-
dzonymi. Aby chronić ofiarę 
przemocy, podejrzani dodatko-
wo otrzymali nakaz opuszcze-
nia wspólnie zajmowanego lo-
kalu mieszkalnego.

W jednej z poprzednich in-
terwencji policjanci z socha-
czewskiej komendy przyjęli 
zgłoszenie, że w mieszkaniu na 
terenie miasta doszło do awan-
tury domowej. Na miejscu już 
w klatce schodowej munduro-
wi spotkali się z agresją ze stro-
ny sprawcy i musieli go obez-
władnić. 

Kiedy uporali się z bitnym 
30-latkiem, zauważyli dym wy-
dobywający się z mieszkania, 
więc weszli do środka. Oka-
zało się, że z niewyjaśnionych 
przyczyn mężczyzna podpalił 
koc, który leżał na telewizorze. 
Mundurowi ugasili ogień, we-
zwali straż pożarną i zajęli się 
agresorem. Badanie stanu jego 
trzeźwości wykazało ponad 
2 promile alkoholu w organi-
zmie. Został odwieziony do po-
licyjnego aresztu.

W KPP usłyszał zarzu-
ty dotyczące znęcania się nad 

członkiem rodziny, kierowa-
nia gróźb karalnych wobec in-
nej osoby, a także uszkodzenia 
mienia. Jeśli chodzi o ostatnie z 
tych przestępstw, doszło do re-
cydywy.

Sąd na wniosek prokura-
tury zastosował wobec 30-lat-
ka szereg środków zapo-
biegawczych - dozór policji, 
zakaz zbliżania się na odległość 
mniejszą niż 100 metrów i kon-
taktowania się z ofiarą, a także 
nakazał opuszczenie wspólnie 
zajmowanego lokalu. 

- Przemoc domowa cza-
sami trwa latami, zanim ofia-
ra doprowadzona na skraj wy-
czerpania psychicznego złoży 
zawiadomienie o znęcaniu - 
mówi oficer prasowy KPP w 
Sochaczewie mł. asp. Agniesz-
ka Dzik. - Temat przemocy jest 
bardzo trudny, zwłaszcza dla 
osób, których bezpośrednio do-
tyka. Wstydzą się rozmawiać o 

tym i niejednokrotnie bardzo 
długo ukrywają, że w ich domu, 
który miał być w założeniu azy-
lem, dzieje się bardzo źle. 

Zdarza się, że sprawcy nic 
nie robią sobie z zastosowa-
nych wobec nich środków za-
pobiegawczych. Wtedy sąd nie 
ma wyjścia i decyduje się na 
umieszczenie ich w areszcie. 
Tak jak w przypadku dwóch 
oskarżonych o stosowanie 
przemocy. 

- Zastosowane przez sąd 
środki zapobiegawcze, m.in. za-
kaz zbliżania się na określoną 
odległość do pokrzywdzonych i 
zakaz kontaktowania się z nimi, 
zostały zlekceważone - mówi 
Agnieszka Dzik. - Podjęte 
przez sochaczewskich policjan-
tów i prokuratorów działania, 
przyczyniły się do aresztowa-
nia mężczyzn. Obok krzywdy 
ludzkiej nie można przecho-
dzić obojętnie. Będąc mimo-

wolnym świadkiem dramatów 
rozgrywających się za ścianą, 
nie można szukać usprawiedli-
wienia, że to są sprawy rodzin-
ne i nie należy się wtrącać. Cza-
sami jeden telefon do policji 
może przerwać tragedię ofiar 
przemocy. Nie ma przyzwole-
nia dla bicia, wyzwisk i innych 
form przemocy - apeluje rzecz-
nik prasowy policji.

Przypominamy, że oso-
bie, która znęca się fizycznie lub 
psychicznie grozi do 5 lat po-
zbawienia wolności. Jeśli spraw-
ca stosuje przemoc wobec oso-
by nieporadnej ze względu na 
wiek, stan psychiczny lub fi-
zyczny, kara wzrasta do 8 lat. 
Za znęcanie się ze szczegól-
nym okrucieństwem grozi kara 
do 10 lat pozbawienia wolno-
ści, natomiast jeśli ofiara prze-
mocy targnie się na swoje życie, 
sprawca podlega karze do 12 lat 
pozbawienia wolności. 

Nawet dożywotnia kara 
pozbawienia wolności gro-
zi 25-letniemu mieszkań-
cowi gminy Brochów po-
dejrzanemu o usiłowanie 
zabójstwa partnera swojej 
znajomej oraz o uporczy-
we jej nękanie. Mężczyzna 
usłyszał w prokuraturze 
zarzuty. 

Z ustaleń wynika, że miesz-
kaniec powiatu sochaczew-
skiego wyszedł na spacer z 
bratem swojej partnerki. W 
pewnym momencie zatrzy-
mało się koło nich bmw, z 
którego wysiadło dwóch 
mężczyzn. Jeden z nich 
trzymał w ręku siekierę, 
którą zaatakował pokrzyw-
dzonego. Napastnik miał 
uderzyć go w dłoń i w okoli-
ce żeber. Na szczęście gruba 
zimowa kurtka zamortyzo-
wała zadawane ciosy. Zaraz 
po ataku agresywny męż-
czyzna wsiadł do samocho-
du i odjechał. Pokrzywdzo-
ny nie odniósł poważnych 
obrażeń. O zdarzeniu zo-
stali powiadomieni socha-
czewscy policjanci.

Mundurowi szybko za-
trzymali napastnika. Oka-

zał się nim 25-letni miesz-
kaniec gminy Brochów. 
Podejrzany jest dobrze zna-
ny sochaczewskim funk-
cjonariuszom, ponieważ w 
przeszłości wchodził już w 
konflikt z prawem. W trak-
cie wykonywanych czyn-
ności mundurowi ustalili, 
że mężczyzna od dłuższe-
go czasu uporczywie nękał 
partnerkę pokrzywdzone-
go. Miał ją nachodzić, śle-
dzić i grozić jej utratą życia.

Mieszkaniec gminy Bro-
chów został doprowadzo-
ny do Prokuratury Rejono-
wej w Sochaczewie, gdzie 
usłyszał zarzut uporczywe-
go nękania i usiłowania za-
bójstwa.

W piątek 9 kwietnia od-
było się posiedzenie sądu 
co do wniosku prokuratu-
ry o tymczasowe aresztowa-
nie 25-latka. Po zapoznaniu 
się z materiałem dowodo-
wym zebranym przez śled-
czych, sąd przychylił się do 
wniosku i mężczyzna spę-
dzi przynajmniej trzy mie-
siące w areszcie. Grozi mu 
kara nawet dożywotniego 
pozbawienia wolności.

mł. asp. Agnieszka Dzik

Nie ma zgody na przemoc
Tylko od początku tego roku sochaczewscy policjanci brali udział w ponad stu 
interwencjach domowych na terenie powiatu. W 29 rodzinach założone są  
tzw. niebieskie karty. O ile większość interwencji dotyczy niegroźnych awantur,  
zdarzają się jednak, że policjanci mają do czynienia z przypadkami skrajnymi.
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Nękał, aż w końcu  
zaatakował siekierą

Po pijaku uderzył w policję
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Daniel Wachowski

Minister Dworczyk, ko-
ordynujący krajowy pro-
gram szczepień przeciw-
ko covid, jako potencjalną 
lokalizację wskazał szko-
ły, domy kultury, ale rów-
nież namioty usytuowane w 
dobrze skomunikowanych 
rejonach, gdzie nie ma pro-
blemu z miejscami parkin-
gowymi i dostępem do In-
ternetu. O podjęciu tego 
wyzwania burmistrz Piotr 
Osiecki rozmawiał z dyrek-
torem szpitala powiatowego 
Robertem Skowronkiem. 

Ponad 600 metrów  
pod dachem
- Za dobre miejsce do 
przeprowadzenia kilkuset 
szczepień dziennie uzna-
liśmy namiot sztucznego 
lodowiska. To ponad 600 
met rów   k wad ratow ych 
pod dachem, w centrum 
miasta, z parkingami od 
strony ulicy Warszawskiej 
i Olimpijskiej. Do obiektu 
doprowadzony jest prąd i 
woda, nie będzie problemu 
z zapewnieniem łączności 
telefonicznej i dostępem 
do Internetu – wylicza 
Piotr Osiecki.

Proponowa na   lok a-
lizacja   zgłoszona   zosta-

ła wojewodzie, by wpisał 
ją do mazowieckiego wy-
kazu punktów szczepień. 
Ostatni krok to akcepta-
cja przez wojewódzki od-
dział NFZ. Rząd zakłada, 
że między 19 a 25 kwiet-
nia punkty szczepień zo-
staną przygotowane do 
pracy i, jeśli tylko do Pol-
ski trafi odpowiednia ilość 
preparatu, po 25 kwietnia 
ruszą do pracy. W rządo-
wych wytycznych czytamy 
także, że szczepienia będą 
przeprowadzane przez 1-4 
osobowe zespoły, a każdy 
z nich powinien podać co 
najmniej sto dawek dzien-
nie. W miastach do 50 ty-
sięcy mieszkańców wydaj-

ność PSP to minimum 200 
dawek na dobę. 

Podział zadań
Za techniczne przygotowanie 
PSP do pracy odpowiedzial-
ne będą miasto Sochaczew 
i MOSiR, a za proces szcze-
pień szpital. W tej sprawie za-
warte zostało specjalne poro-
zumienie zakładające m.in, 
że MOSIR udostępni namiot 
lodowiska, zapewni perso-
nel sprzątający, materiały biu-
rowe, dostęp do Internetu, 
wykładzinę, stoliki, barier-
ki i odpowiednie oznaczenie 
PSP. Ratusz zakupił i udo-
stępnił personelowi kompute-
ry i drukarki oraz lodówki do 
przechowywania szczepio-

nek. Pokryje też koszty ener-
gii elektrycznej, wody, telefo-
nów i dostępu do Internetu. 

Szpital zapewni personel 
medyczny i administracyjny 
oraz będzie odpowiedzialny za 
koordynację jego pracy. Dyrek-
tor Skowronek powoła koordy-
natora PSP, który ustali, w jakie 
dni i w jakich godzinach bę-
dzie można korzystać z punk-
tu, przeszkoli personel zajmu-
jący się prowadzeniem systemu 
rejestracji pacjentów, zapozna 
obsługę z procedurami utrzy-
mania czystości i postępowania 
z materiałem biologicznym. Po 
stronie szpitala będzie także za-
pewnienie sprzętu medyczne-
go, materiałów jednorazowego 
użytku oraz odbiór odpadów 

medycznych. Ponadto szpital 
ma zamawiać szczepionki oraz 
pełnić nadzór nad ich przecho-
wywaniem i dystrybucją.  

8 kwietnia premier odwie-
dził punkt szczepień w Skier-
niewicach. Jak mówił, w maju 
dotrze do nas prawdopodob-
nie 9 mln szczepionek, a w 
kwietniu ma ich być ok. 5,5 
mln. Zapowiedział start Punk-
tów Szczepień Powszechnych, 
szczepienia w aptekach i zakła-
dach pracy, bo cel rządu to 20 
mln wykonanych szczepień do 
końca II kwartału. 

Jak najszybciej
By maksymalnie przyspie-
szyć ten proces, oprócz leka-
rzy dawkę szczepionki będą 

mogli podać pacjentom także 
stomatolodzy, felczerzy, pie-
lęgniarki, położne, ratownicy 
medyczni, diagności labora-
toryjni, farmaceuci, fizjote-
rapeuci. Obecnie trwa reje-
stracja osób powyżej 60. roku 
życia oraz chętnych z młod-
szych roczników, a dokład-
nie rocznik 1969 rejestruje 
się 20 kwietnia, rocznik 1970 
- 21 kwietnia, osoby urodzo-
ne w 1971 roku - 22 kwietnia, 
rocznik 1972 - 23 kwietnia, a 
1973 - 24 kwietnia. Rejestra-
cja internetowa jest urucha-
miana dla każdej grupy wie-
kowej o północy, natomiast 
zapisy za pomocą infolinii 
są możliwe każdego dnia od 
godz. 6:00.

Otwieramy punkt szczepień
W kwietniu i maju rząd spodziewa się zwiększonych dostaw szczepionek przeciwko covid i, aby maksymalnie przyspieszyć 
proces szczepienia Polaków, padła propozycja, by we współpracy z podmiotami leczniczymi samorządy uruchomiły,  
co najmniej jeden na powiat, Punkt Szczepień Powszechnych (PSP). 

Podstawowe zasady bezpieczeństwa: 
współpracujemy z osobami koordynującymi proces szczepień, po wejściu do poczekalni dezynfekujemy dłonie, zachowujemy dystans wobec innych osób (minimum 1,5 m), zasłaniamy maseczką usta i nos. 

Osoby starsze są szczegól-
nie narażone na działania 
przestępców podszywają-
cych się pod członków ro-
dziny lub policjantów. Na-
rodowy Spis Powszechny 
Ludności i Mieszkań (NSP 
2021) może być dla prze-
stępców okazją do podob-
nych oszustw i wyłudzeń. 

Zachęcamy, by nie tylko z po-
czucia odpowiedzialności, ale 
też dla własnego bezpieczeń-
stwa, seniorzy jak najszybciej 
wypełnili obowiązek spiso-
wy i nie czekali na kontakt ze 
strony rachmistrza. 

NSP 2021 jest organizo-
wany z zachowaniem wszel-

kich niezbędnych proce-
dur bezpieczeństwa.   Niestety 
może się jednak zdarzyć, że 
nieuczciwe osoby spróbują 
wykorzystać tę okoliczność i 
będą się podszywać pod rach-
mistrzów, by wyłudzić jakieś 
informacje lub pieniądze. 

Najbezpieczniejszą i naj-
wygodniejszą opcją jest sa-
mospis internetowy dostępny 
na stronie https://spis.gov.pl/. 
Formularz można wypełnić 
w domu o dowolnej porze i 
nie trzeba czekać na rachmi-
strza. O pomoc w wypełnie-
niu elektronicznego formu-
larza można poprosić kogoś 
z rodziny lub inną zaufaną 
osobę. 

Osoby, które nie mają 
komputera lub Internetu, 
od 19 kwietnia mogą się spi-
sać w urzędzie miasta. Do-
stępne tam są stanowiska 
komputerowe do spisu, a 
pomocą służy przeszkolony 
pracownik. Cała procedura 
odbywa się z zachowaniem 

wszelk ich   w ymaganych 
środków ostrożności. 

Dla osób, które mają pro-
blemy z dotarciem do urzę-
du, przewidziano też inną 
wygodną i bezpieczną opcję, 
mianowicie spis przez tele-
fon. Wystarczy zadzwonić 
na infolinię spisową pod nu-

mer 22 279 99 99. Głos lek-
torki podpowie nam, co 
mamy zrobić, by rozpocząć 
spis. Najpierw trzeba wybrać 
klawisz „1”, aby wybrać „Na-
rodowy Spis Powszechny 
Ludności i Mieszkań 2021”, 
a potem znów wciskamy „1”, 
czyli „Spisz się przez telefon”. 
Telefon odbierze pracownik 
urzędu statystycznego, który 
będzie po kolei czytać pyta-
nia z formularza spisowego 
i wprowadzi odpowiedzi do 
systemu. Rozpocznie od py-
tania o PESEL, konieczny do 
zalogowania się do aplikacji 
spisowej. 

Infolinia działa od po-
niedziałku do piątku w 

godz. 8:00 - 18:00. Jest to 
opcja bezpieczna, zwłasz-
cza z punktu widzenia osób 
starszych: sami inicjuje-
my kontakt i nie musimy 
sprawdzać, czy zgłaszająca 
się do nas osoba jest praw-
dziwym rachmistrzem.

Z osobą, która mimo 
wszystko nie skorzysta z 
żadnej z tych opcji, skontak-
tuje się rachmistrz spisowy. 
Można zweryfikować jego 
nazwisko oraz numer legi-
tymacji służbowej dzwoniąc 
na infolinię 22 279 99 99, lub 
w aplikacji „Sprawdź rach-
mistrza” na stronie https://
spis.gov.pl.

Narodowy Spis Powszechny bezpieczny dla seniorów
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W środę 14 kwietnia odby-
ła się konferencja prasowa z 
udziałem ministra zdrowia 
Adama Niedzielskiego, któ-
ry poinformował o przedłu-
żeniu większości aktualnie 
obowiązujących obostrzeń, 
a także o pewnych polu-
zowaniach, m.in. w obsza-
rach oświaty i sportu ama-
torskiego.

Wraca nauka  
stacjonarna
Poza otworzeniem żłobków 
i przedszkoli dla wszystkich 
dzieci, już nie tylko pocho-
dzących z rodzin, w któ-
rych przynajmniej jedno z 
rodziców należy do służb 
medycznych lub mundu-
rowych, rząd dopuścił tak-
że możliwość organizowa-
nia na powietrzu rozgrywek 
sportowych dzieci i mło-
dzieży dla grup do 25 osób.

Jeśli chodzi o powrót do 
szkół uczniów klas I-III, de-
cyzja będzie uzależniona 
od dziennej liczby zakażeń 
i sytuacji w poszczególnych 
regionach, a kluczowym pa-
rametrem ma być liczba za-
chorowań na 100 tys. miesz-
kańców danego regionu.

Co do pozostałych ob-
ostrzeń, obejmujących np. 
zamknięte baseny, restaura-
cje i zakłady fryzjerskie, mi-
nister poinformował o prze-
dłużeniu ich do 25 kwietnia 
z jednym wyjątkiem. Dłu-
żej, bo do 3 maja zamknięta 
zostanie branża hotelarska, 

aby wykluczyć wzrost zaka-
żeń i zachorowań w wyniku 
majowych wyjazdów. 

Ważność legitymacji 
przedłużona
Naprzeciw potrzebom po-
dróżnych w czasie pandemii 
wyszła spółka Koleje Ma-
zowieckie. Przewoźnik po-
informował, że z uwagi na 
stan epidemii oraz związa-
ny z tym ograniczony tryb 
funkcjonowania uczelni i 
podmiotów prowadzących 
kształcenie doktorantów, le-
gitymacje studenckie z roku 
akademickiego 2019/2020, 
legitymacje doktoranckie 
oraz służbowe nauczycie-
li akademickich ważne na 
dzień 13 lutego 2020 r. za-
chowują ważność do 29 li-
stopada 2021 r. 

Rozlicz PIT online
Trwa akcja rozliczania PIT 
za 2020 r., w czasie której 
miliony podatników skła-

dają swoje roczne zeznanie 
podatkowe. Jak przypomi-
na naczelnik Urzędu Skar-
bowego w Sochaczewie Iza-
bela Gołębiowska, w czasie 
walki z covid wiele spraw z 
urzędem skarbowym moż-
na załatwić bez wychodze-
nia z domu, on-line, m.in. 
poprzez serwis e-Urząd 
Skarbowy na stronie podat-
ki.gov.pl. 

E-Urząd Skarbowy jest 
obecnie budowany etapa-
mi, co potrwa do wrze-
śnia 2022 r. Już teraz każ-
dy użytkownik serwisu ma 
dostęp m.in. do zeznań po-
datkowych w usłudze Twój 
e-PIT, e-mikrofirmy, wyka-
zu mandatów karnych. Ist-
nieje także możliwość do-
konania płatności online, 
czy sprawdzenia  historii 
płatności dokonywanych na 
konto skarbówki. Ponadto 
w serwisie można złożyć w 
formie elektronicznej nie-
które pisma, np. w sprawie 

wyjaśnienia przeznaczenia 
wpłaty, wniosek o zalicze-
nie nadpłaty lub zwrotu po-
datku na poczet innych zo-
bowiązań. Serwis działa 24 
godziny na dobę przez 7 dni 
w tygodniu.

Izabela Gołębiowska za-
znacza jednocześnie, że na-
dal istnieje możliwość za-
łatwiania spraw w urzędzie 
skarbowym osobiście. W 
obecnej sytuacji wyma-
ga to jednak wcześniejsze-
go umówienia się i zarezer-
wowania terminu i godziny 
swojej wizyty. Można zrobić 
to również przez internet 
za pomocą elektronicznego 
formularza, dostępnego na 
stronie podatki.gov.pl. Wi-
zyty w sochaczewskiej skar-
bówce nie trzeba umawiać, 
jeśli zamierzamy zostawić 
dokumenty w urnie (bez 
potwierdzenia odbioru) lub 
otrzymać potwierdzenie na 
swojej kopii w punkcie po-
dawczym.

Trzecia fala coraz niższa?
Choć wskaźnik liczby zakażeń wciąż utrzymuje się na wysokim poziomie, to w 
niektórych dziedzinach życia rozpoczęło się znoszenie obostrzeń sanitarnych. Od 
poniedziałku 19 kwietnia ponownie mogą działać żłobki i przedszkola. Większość 
zasad bezpieczeństwa nadal jednak pozostaje w mocy, co najmniej do 25 kwietnia.

Wiosną rośnie zagroże-
nie pożarowe związane z 
wypalaniem traw. Warto 
przypomnieć, że proceder 
ten jest niezgodny z pra-
wem i grożą za niego suro-
we sankcje karne oraz cof-
nięcie dopłat wypłacanych 
przez ARiMR.

Wbrew obiegowej opinii 
wypalanie nie powoduje 

bujniejszego odrostu traw. 
Nie poprawia też jakości 
gleby. Co więcej, w znacz-
nym stopniu obniża war-
tość plonów. Po przejściu 
pożaru gleba staje się jało-
wa i potrzebuje nawet kilku 
lat, aby powrócić do stanu 
sprzed katastrofy. 

Zakaz wypalania traw 
określony został w Ustawie 
o ochronie przyrody oraz 

w Ustawie o lasach, a Ko-
deks wykroczeń przewidu-
je za to karę nagany, aresztu 
lub grzywny, której wyso-
kość może wynieść od 5 tys. 
do 20 tys. zł. Co więcej, jeśli 
w wyniku podpalenia tra-
wy dojdzie do pożaru, który 
sprowadzi zagrożenie utra-
ty zdrowia lub życia wielu 
osób albo zniszczenia mie-
nia wielkich rozmiarów, 

wtedy sprawca – zgodnie z 
zapisami Kodeksu karne-
go – podlega karze pozba-
wienia wolności nawet do 
10 lat.

Oprócz wspomnianych 
s a n kc j i    w y pa l a ją c emu 
grożą również dotkliwe 
kary, które nakładać może 
Agencja Restrukturyzacji 
i Modernizacji Rolnictwa. 
Zakaz wypalania gruntów 

rolnych jest jednym z wa-
runków, których rolnicy 
zobligowani są przestrze-
gać, aby móc ubiegać się 
o płatności bezpośrednie 
oraz płatności obszarowe. 
W przypadku jego złama-
nia ARiMR może nałożyć 
na rolnika karę zmniejsza-
jącą wszystkie otrzymy-
wane przez niego płatno-
ści o 3 proc. Jeszcze wyższe 

sankcje przewidziane są 
dla tych, którzy świado-
mie wypalają grunty rolne 
– muszą oni liczyć się z ob-
niżeniem płatności nawet 
o 25 proc. Agencja może 
również pozbawić rolnika 
całej kwoty płatności bez-
pośrednich za dany rok, 
jeśli stwierdzone zosta-
nie uporczywe wypalanie 
przez niego traw. 

ARiMR przypomina - wypalanie traw grozi utratą dopłat

Pandemia   koronawirusa 
SARS-CoV-2 wciąż trwa. Sytu-
acja w całym kraju jest dyna-
miczna, statystyki nie pozo-
stawiają złudzeń co do stanu 
epidemii w Polsce. W takich 
warunkach, podobnie jak w 
roku ubiegłym, niemożliwe 
jest zorganizowanie tak wiel-
kiej imprezy, jak Mazowieckie 
Targi  Rolne i Przedsiębiorczo-
ści.

W roku 2020 planowana była 
XXVII edycja targów, wszyst-
kie rozpoczęte przygotowania 
wstrzymała wówczas pande-
mia. Z nadzieją liczyliśmy na 
poprawę sytuacji w kraju i moż-
liwość kontynuacji tej sztan-
darowej branżowej imprezy 
wystawienniczej w roku obec-
nym. Niestety i tę edycję jeste-
śmy zmuszeni odłożyć na rok 
przyszły.

Pierwsze Targi Rolne od-
były się w 1994 roku na terenie 
Ośrodka Doradztwa Rolnicze-

go w Bielicach. W 2000 r. po-
stanowiono poszerzyć zakres 
imprezy. Ze względu na coraz 
większe zainteresowanie, za-
równo wśród wystawców, jak 
i zwiedzających, od 2001 r. im-
preza została przeniesiona do 
Sochaczewa.

Mazowieckie Targi Rolne 
i Przedsiębiorczości to jedna z 
największych imprez tego typu 
w regionie. Jej ideą jest promo-
cja rodzimych producentów 
rolnych, popularyzacja wie-
dzy o rolnictwie ekologicznym 
i produktach regionalnych. Z 
roku na rok przybywało wy-
stawców i zwiedzających. W 
ostatnich latach odnotowywa-
liśmy rekordową ilość wystaw-
ców z całego kraju. Imprezę 
odwiedzało tysiące mieszkań-
ców, tym bardziej z przykrością 
przyjęliśmy informację, iż rów-
nież w tym roku niemożliwa 
będzie jej organizacja.  

Starostwo Powiatowe  
w Sochaczewie

W tym roku targów 
również nie będzie
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W pierwszym etapie, od 1 
lutego br., wnioski można 
było składać wyłącznie w 
formie elektronicznej. Są na 
to trzy sposoby: za pośred-
nictwem serwisu Emp@
tia (empatia.mrpips.gov.pl), 
przez portal PUE ZUS lub z 
wykorzystaniem bankowo-
ści elektronicznej. Jak infor-
muje Wydział Polityki Spo-
łecznej i Ochrony Zdrowia 
UM, do 12 kwietnia przy-
jął prawie trzy tysiące wnio-
sków złożonych tymi kana-
łami. 

Od 1 kwietnia wnioski 
są przyjmowane także dro-
gą tradycyjną, czyli w for-
mie papierowej. Druki są 
dostępne na parterze urzę-
du miejskiego w Biurze Ob-
sługi Klienta. Można je na 
miejscu wypełnić i złożyć. 
Formularz wniosku można 
też pobrać ze strony Socha-
czew.pl. Znajdziemy go w 
zakładce „Mieszkaniec”, na 
podstronie „polityka spo-
łeczna” - (www.sochaczew.
pl/AppData/tinymcegalle-
ry/Wniosek500.pdf). Na-
leży go wydrukować, wy-
pełnić i przesłać pocztą na 
adres urzędu. Przez pierw-
sze dwanaście dni wpłynęło 
230 wniosków złożonych w 

tradycyjnej, papierowej for-
mie. 

Przypomnijmy, że jeśli 
złożymy wniosek do koń-
ca kwietnia, wypłatę pierw-
szego przyznanego w no-
wym okresie świadczenia 
otrzymamy najpóźniej do 
30 czerwca. W przypad-
ku wniosków złożonych w 
maju i później wypłata na-
stąpi w terminie trzech mie-
sięcy od dnia złożenia wnio-
sku. Urząd nie wystawia i 
nie przesyła pocztą każdej 
rodzinie decyzji o przyzna-
niu świadczenia. Informa-
cję o tym rodzic otrzymuje 
mailem, na adres podany we 
wniosku.

W budżecie miasta na 
2021 rok zabezpieczono na 
wypłatę świadczeń wycho-
wawczych kwotę 36 mln zł. 
W przyszłym roku może się 
to jednak zmienić, bowiem w 
ostatnich dniach rząd zapo-
wiedział zmiany w zasadach 
wypłaty środków z progra-
mów prorodzinnych. Pierw-
sze w nich dotyczyć będą już 
tegorocznej edycji programu 
„Dobry Start”, znanego po-
wszechne jako 300 plus, do 
którego nabór wniosków roz-
pocznie się 1 lipca. „Dobry 
Start” ma przejść pod kura-
telę ZUS - dotychczas pro-
wadzeniem programu oraz 
wypłatami świadczeń zajmo-

wały się samorządy i ośrodki 
pomocy społecznej. Przenie-
sienie programu do ZUS ozna-
czać będzie zmiany w prze-
kazywaniu środków - zakład 
wypłaci pieniądze tylko na 
wskazany rachunek bankowy, 
a wnioski będą przyjmowane 
wyłącznie drogą elektronicz-
ną. Rząd ma się zająć rozpo-
rządzeniem w tej sprawie w 
II kwartale tego roku. Zgod-
nie z zapowiedziami zmia-
ny w przyszłości obejmą rów-
nież „Rodzinę 500 Plus”. ZUS 
ma przejąć obowiązek prowa-
dzenia programu wraz z roz-
poczęciem kolejnego okresu 
świadczeniowego, czyli od 1 
czerwca 2022 roku. 

Sochaczew przystąpił do 
programu Ministerstwa 
Rodziny i Polityki Społecz-
nej ,,Opieka wytchnienio-
wa - edycja 2021”. W związ-
ku z tym Centrum Usług 
Społecznych zachęca do 
udziału w projekcie rodzi-
ny lub opiekunów osób nie-
pełnosprawnych zamiesz-
kałych w Sochaczewie.

Program ,,Opieka wytchnie-
niowa” jest kierowany do 
członków rodzin lub osób 
sprawujących bezpośrednią 
opiekę nad dziećmi niepeł-
nosprawnymi lub nad osoba-

mi dorosłymi posiadającymi 
orzeczenie o znacznym stop-
niu niepełnosprawności, albo 
orzeczenie równoważne. 

Ta nowa usługa w pierw-
szej kolejności przysługuje 
opiekunom osób z niepeł-
nosprawnością sprzężoną, 
w ymagającym   w ysokie-
go poziomu wsparcia, sta-
le przebywającym w domu, 
czyli takim, które nie korzy-
stają z placówek pobytu ca-
łodobowego.

Opieka wytchnieniowa, 
jak sama nazwa wskazuje, 
ma odciążyć członków ro-
dzin lub opiekunów od co-

dziennych obowiązków lub 
zapewnić czasowe zastęp-
stwo. Dzięki temu osoby za-
angażowane w ciągłą opiekę 
nad bliską osobą, otrzyma-
ją czas dla siebie - na od-
poczynek, na załatwienie 
niezbędnych spraw urzędo-
wych, zakupy, czy choćby 
wizytę u fryzjera.

D y r e k t o r    C e nt r u m 
Usług Społecznych, Zofia 
Berent, wyjaśnia, że  opieka 
wytchnieniowa jest świad-
czona nieodpłatnie, w łącz-
nym maksymalnym wy-
miarze do 240 godzin w 
czasie trwania projektu, 

czyli do grudnia tego roku. 
Pomoc może przebiegać 
dwutorowo, na zasadzie kil-
kugodzinnej opieki lub jako 
wsparcie w wykonywaniu 
niektórych czynności.

Korzystanie z opieki wy-
tchnieniowej nie jest uza-
leżnione od kryterium do-
chodowego. CUS czeka na 
wnioski od rodzin zaintere-
sowanych skorzystaniem z 
programu. Szczegółowe in-
formacje pod numerem 46 
863-14-81 wew. 216. Oso-
bą odpowiedzialną za pro-
jekt jest Marzena Zydlew-
ska. (sos)

Pogoda sprzyja pracom 
budowalnym, a wykonaw-
ca nie zwalnia tempa. Po-
stęp prac widać z każdym 
dniem. W najbliższym cza-
sie postawione zostaną 
ściany głównego budynku 
nowej sali sportowej przy 
Szkole Podstawowej nr 2. 

Przypomnijmy, że wyko-
nawcą inwestycji jest socha-
czewski zakład remontowo-
-budowalny „Ella”. Koszt 
budowy obiektu to blisko 
4,5 mln zł. Prace rozpoczę-
ły się pod koniec ubiegłego 
roku i początkowo obejmo-
wały przygotowanie pla-
cu budowy, w tym rozebra-
nie budynku gospodarczego 
kolidującego z inwestycją i 
wykonanie wykopów pod 
fundamenty. Dzisiaj „szkie-
let” nowej hali wyrasta już z 
ziemi. Odwiedziliśmy plac 
budowy, aby sprawdzić po-
stęp prac.

- Wszystko odbywa się 
bez większych przeszkód. 
Prowadzimy roboty zgod-
nie z ustalonym harmono-
gramem.   Zakończyliśmy 
prace na tak zwanym po-
ziomie zero, mamy gotowe 
fundamenty, teraz robimy 
zbrojenia. Na plac budowy 
dojechały już szalunki. Bę-
dziemy niebawem je monto-
wać i zalewać ściany budyn-

ku. Następnie zamkniemy 
obiekt dachem. Powinni-
śmy uporać się z tym naj-
później do jesieni tego roku, 
tak aby później, już na spo-
kojnie, bez względu na wa-
runki pogodowe, prowa-
dzić prace wykończeniowe 
w środku – mówi kierownik 
budowy, Janusz Wiercioch. 

Nowa sala ma zostać 
ukończona w połowie 2022 
roku. Powstaje ona w pół-
nocnym skrzydle szkoły, od 
strony ul. Pionierów. Wy-
soki na ponad 10 metrów 
obiekt ma mieć 605 m2 po-
wierzchni, a wraz z łączni-
kiem i zapleczem technicz-
nym 844 m2. Na parkiecie 
o wymiarach 28 x 15 m wy-
znaczone zostaną pola do 
gry w siatkówkę i koszy-
kówkę. Ponadto obiekt wy-
posażony będzie m.in. w 
drabinki, tablicę wyni-
ków oraz bramki do futsa-
lu i piłki ręcznej. Dodatko-
wo, na dachu zamontowana 
zostanie instalacja fotowol-
taiczna produkująca prąd. 
Przebudowie ulegnie układ 
komunikacji wokół sali, po-
wstaną miejsca parkingowe, 
a cały obiekt dostosowany 
będzie do potrzeb niepełno-
sprawnych (podjazdy, sze-
rokie drzwi, specjalne toa-
lety itp.).

(mf)

Wytchnienie dla opiekunów

Teraz też na papierze
Trwa nabór wniosków, od 1 kwietnia również w tradycyjnej papierowej formie,  
na nowy okres świadczeń wychowawczych - Rodzina 500 Plus, które będą 
wypłacane w okresie od 1 czerwca 2021 do 31 maja 2022 roku. Do tej pory  
do urzędu miasta wpłynęło blisko 3200 wniosków. 

Jest już szkielet, 
niebawem będą ściany
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A my już tradycyjnie zachęca-
my do zapoznania się z niektó-
rymi tytułami książkowych 
nowości, które trafiły do zbio-
rów MBP. W tym wydaniu bi-
blioteka zachęca do sięgnięcia 
po dwie książki dla dzieci. 

„Superbohater z Antyku” 

to seria książek edukacyjnych 
dla dzieci lubiących baśniowe 
światy, mity i dużo przygód. 
Bardzo łatwo się je czyta. Jest w 
nich cała masa śmiesznych scen 
i absurdalnych sytuacji. Seria li-
cząca 10 tomów ukazała się w 
wydawnictwie Tandem, w ra-
mach Klasyki dla dzieci. Auto-
rem cyklu jest Stella Tarakson. 
Pomysł polega na tym, że po-
stacie z mitów greckich np. Her-
kules, Arachne, Hera za sprawą 
magicznej wazy zderzają się ze 
współczesnością.

Łatwo sobie wyobrazić, co 
się dzieje, kiedy mitycznego 
boga lub boginię stawiamy tu i 
teraz. Ci, przekonani o swej nie-
zwykłości, boskości, nieomyl-
ności, sprycie, sile... no wiado-
mo, jacy byli ci greccy bogowie, 
nagle nie wiedzą, o co chodzi. 
Kim jest to dziecko? Co to za 
świat? Autorka  w swoich książ-
kach wprowadza młodych czy-
telników do ciekawego i złożo-
nego świata greckiej mitologii, a 
przewodnikiem w tej wędrów-
ce zostaje sympatyczny chło-
piec. Tim to bohater, którego 

bardzo łatwo polubić, i z któ-
rym niejedno dziecko będzie 
się utożsamiało. Przygody ma-
łego Tima są doskonałą oka-
zją do zaszczepienia w dziec-
ku ciekawości świata, historii 
i odległych kultur. Dzięki tej 
opowieści młody czytelnik po-
zna najważniejsze postacie sta-
rożytnej Grecji. Proponujemy 
czytać w kolejności, zacząć od 

tomu pierwszego ,,Oto Her-
kules’’. Nie można się pomylić, 
bo na końcu każdej książki jest 
podpowiedź, jaki tom czytać 
jako następny. I początek (roz-
dział), żeby „narobić smaku” na 
więcej. 

„Emi i Tajny Klub Su-

perdziewczyn” to seria 
wspaniałych publikacji skie-
rowanych głównie do dziew-

czynek. Jednak ze względu 
na tematykę w nich poru-
szaną, przygody jakie prze-
żywają dzieci, morały z nich 
płynące i fakt, że do klubu 
przyłączył się również je-
den Superchłopak, nadają się 
również do czytania przez 
chłopców! Autorem serii jest 
Agnieszka Mielech. „Emi i 
Tajny Klub Superdziewczyn” 
to nie tylko przygoda i przy-
jemność podczas czytania, 
ale także mnóstwo walorów 
edukacyjnych. Ogromnym 
atutem książki jest to, że au-
torka wyjaśnia każdą nazwę, 
opisuje każde miejsce pod 
tekstem. Są zdjęcia, map-
ki, szczegółowe opisy. Dzię-
ki temu można się poczuć 
jak podczas prawdziwej po-
dróży. Nasza rezolutna ban-
da zwiedziła między innymi 
Las Vegas, Wielki Kanion 
w Arizonie, Uniwersal Stu-
dio oraz Aleję Gwiazd, do-
wiedziała się, że w Kalifor-
nii raz trzeba się smarować 
olejkiem do opalania, a raz 
zakładać kalosze, gdyż po-
goda jest dynamiczna i nie 
zawsze jest ciepło. Tego typu 
książeczki są bardzo ważne 
- pouczające i wesołe. Seria 
„Dookoła świata” to świet-
na propozycja dla młodych 
czytelników, którą serdecz-
nie polecamy.

Znowu można wypożyczać
Po kilku tygodniach przerwy, gdy ze zbiorów bibliotecznych można było korzystać 
tylko w formule online, od 19 kwietnia Miejska Biblioteka Publiczna ponownie 
zaprasza do swej głównej siedziby w kramnicach oraz dwóch filii: w Chodakowie 
i Boryszewie. Biblioteka przy ulicy 1 Maja pracuje także w soboty. Niestety ze 
względu na ograniczenia sanitarne czytelnie pozostaną zamknięte. 

Muzeum Ziemi Sochaczew-
skiej i Pola Bitwy nad Bzurą 
przygotowuje nową wystawą 
czasową poświęconą histo-
rii telekomunikacji - od naj-
dawniejszych telefonów na 
korbkę, po pierwsze telefony 
komórkowe oraz modele z po-
czątku wieku. 

Duża część prezentowanych 
eksponatów pochodzi ze zbio-
rów Bartłomieja Ostrowskiego, 
sochaczewskiego kolekcjonera 
telefonów komórkowych, który 
wypożyczył na potrzeby wysta-
wy swoją kolekcję, liczącą po-
nad 80 urządzeń. Wiele z nich 

to unikatowe, niespotykane w 
Polsce modele, jak samochodo-
wy telefon Siemens P1 czy po-
chodzący z 1991 roku Storno 

PRX-6000 C12, produkowany 
na Zachodzie w okresie gdy w 
Polsce dopiero przymierzano 
się do pierwszych sieci telefonii 

komórkowych. Najstarszym te-
lefonem w kolekcji jest Alcatel 
SEM 340T, który został wpro-
wadzony na rynek w 1988 roku.

Nie brakuje także znanych 
i lubianych klasyków w postaci 
Nokii 3310, czy 3330, ale są tak-
że Siemensy, Motorole czy Sony 
Eriksson. 

Na wystawie nie zabrak-
nie telefonów stacjonarnych 
- wykorzystywanych w okre-
sie przedwojennym, zarówno 
przez Wojsko Polskie, jak i cy-
wilnie. Zaprezentowany zosta-
nie również sprzęt telefoniczny 
wykorzystywany przez Ludowe 
Wojsko Polskie.

Wystawa telekomunikacyjnych zabytków

Zachęcamy do obejrzenia 
trzeciego odcinka wiosen-
nego sezonu „Artystycz-
nych Kramnic”. Premiera 
filmu odbędzie się w nie-
dzielę 25 kwietnia o godz. 
15.00 na Facebooku Miasta 
Sochaczew.

VII edycja projektu Strefa Dzie-
cięcej Kreatywności „Arty-
styczne Kramnice”, ze wzglę-
du na sytuację epidemiczną, jest 
realizowana online.

W trzecim i ostatnim tej 
wiosny odcinku zatytuło-
wanym „Kwiecień - plecień 
czyli muzyczne ciepło-zim-
no” Katarzyna Orlińska za-
prosi do zabawy w muzycz-
ne kontrasty. Głośno-cicho, 

szybko-wolno i inne prze-
platające się elementy muzy-
ki z udziałem uczniów Pań-
stwowej Szkoły Muzycznej 
I i II st. w Sochaczewie. Nie 
zabraknie kolejnych prezen-
tacji instrumentów muzycz-
nych, utworów i piosenek 
nawiązujących do tematu 
przewodniego spotkania.

W drugiej części, trady-
cyjnie już, Magdalena Ja-
worska zaprosi najmłod-
szych na kolejne wspólne 
muzykowanie w ramach cy-
klu „PARABAM” - gordo-
nowskich zajęć umuzykal-
niających.

Życzymy wszystkim do-
brej zabawy.

(mf)

Muzyczne ciepło-zimno

Co roku 2 kwietnia w wielu 
państwach świata obcho-
dzony jest Światowy Dzień 
Św iadomości   Autyzmu. 
Jeśli chcesz dowiedzieć 
się, co to jest autyzm lub 
zgłębić wiedzę na temat 
jego szerokiego spektrum, 
zapraszamy do Pedago-
gicznej Biblioteki w Socha-
czewie.

W naszych zbiorach znaj-
dziesz prawie 400 tytułów 
książek poruszających tę 
tematykę. Są wydawnic-

twa popularnonaukowe i 
beletrystyka,   opracowa-
nia badawcze i medyczne, 
poradniki dla rodziców i 
nauczycieli, dotyczące te-
rapii i wspomagania, za-
bawy i ćwiczenia dla dzieci 
z autyzmem, książki pi-
sane przez osoby z auty-
zmem, książki dla dzieci, 
które pomagają zrozumieć 
ich inność, relacje bliskich. 
W ofercie mamy również 
książki w wersji elektro-
nicznej.

(BP)

Biblioteka Pedagogiczna  
dla AUTYZMU
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13 kwietnia przypada 
Dzień Pamięci Ofiar Zbrod-
ni Katyńskiej. Komendant 
Powiatowy Policji w Socha-
czewie insp. Michał Safjań-
ski wraz z naczelnikami 
wydziałów prewencji, ru-
chu drogowego i kryminal-
nego oddali hołd ofiarom 
tej zbrodni, wśród których 
było wielu policjantów. 

81 lat temu, siła kierownicza 
ZSRR stwierdziła, że pol-
scy jeńcy wojenni są zdekla-
rowanymi i nie rokującymi 
poprawy wrogami władzy 
sowieckiej. Zaczęto likwi-
dować obozy w których wy-
mordowano blisko 22 ty-
siące polskich obywateli. 
Zdecydowaną większość 
ofiar stanowili oficerowie 
Wojska Polskiego, funkcjo-
nariusze Korpusu Ochrony 
Pogranicza, Policji, Straży 
Granicznej i Służby Wię-
ziennej. W kaźniach życie 
straciło ponad 6 tysięcy po-
licjantów II RP. Mundurowi 
ginęli od strzału w tył głowy, 
bez względu na stopień, sta-

nowisko czy pełnioną funk-
cję. Przez wiele lat prawda o 
zbrodni katyńskiej popeł-
nionej przez NKWD była 
fałszowana i nikt nie mówił 
głośno o tym, co wydarzy-
ło się w 1940 roku. Dopiero 
w 1989 roku wszyscy usły-
szeli o masowych mogiłach 
ze szczątkami zamordowa-
nych jeńców wojennych.

13 kwietnia komen-
dant Safjański zapalił zni-
cze i złożył kwiaty przed 
Pomnikiem Pamięci w 
Trojanowie, gdzie znajdu-
je się urna z prochami po-
ległych funkcjonariuszy, 
którą sprowadzono do So-
chaczewa w 2006 roku. Na-
stępnie kierownictwo ko-
mendy zapaliło znicze przy 
tablicy upamiętniającej 
przedwojennych policjan-
tów związanych z ziemią 
sochaczewską, bestialsko 
zamordowanych w Twerze. 
Przypomina o nich tablica 
pamiątkowa odsłonięta w 
październiku 2019 roku na 
frontonie KPP.

mł. asp. Agnieszka Dzik

Oddali hołd ofiarom 
zbrodni katyńskiej

Nie odchodzi się tak naprawdę i zupełnie,  
bo mimo wszystko – pozostaje się w czyjejś  

pamięci i czyimś czekaniu…

Karolinie i Łukaszowi Kopkom 
w tak trudnych chwilach po stracie 

Córeczki
łącząc się w bólu z rodziną i najbliższymi 

składamy wyrazy żalu i współczucia.
Andrzej Kierzkowski, 

przewodniczący rady powiatu 
wraz z Radą Powiatu  

w Sochaczewie

Jolanta Gonta,  
starosta sochaczewski  

wraz z Zarządem Powiatu

KONDOLENCJE

Konstytucja majowa była 
d zieck iem   obradujące-
go przez cztery lata Sejmu 
Wielkiego – który zebrał się 
6 października 1788 roku. 
W kontekście jego obrad nie 
sposób pominąć posłów zie-
mi sochaczewskiej, którzy 
w nich uczestniczyli. Wy-
różnia się tu rola Jana Paw-
ła Łuszczewskiego. Jesienią 
1790 roku szlachta na sej-
miku ziemskim w Socha-
czewie obrała go posłem na 
Sejm Wielki.

Jak wiadomo – uchwa-
lenie konstytucji, nie oby-
ło się bez problemów – 
gdyż istniała silna opozycja 
pod przewodem Stanisła-
wa Szczęsnego Potockiego 
i hetmana Seweryna Rze-
wuskiego. Jej przyjęcie od-
było się w wyniku zama-
chu stanu. Pod nieobecność 
posłów opozycji, posłowie 
stronnictwa patriotyczne-
go podpisywali tzw. „aseku-
rację” – czyli zobowiązanie 
do poparcia Ustawy Rządo-
wej. Na tymże dokumencie 
widnieje podpis Łuszczew-
skiego. Pełnił on również 
w latach 1788-1789 funkcję 
sekretarza Sejmu Wielkie-
go, zatem do jego obowiąz-
ków należało archiwizowa-
nie jego przebiegu.   

Archiwum Sejmu Czte-
roletniego składa się z 25 
tomów akt. Najważniej-
szym dokumentem, z któ-
rego wiedzę czerpią współ-
cześni badacze ustawy, jest 
rękopiśmienny diariusz sej-
mu z lat 1789-1792. Po za-
wieszeniu obrad w 1792 r. 
materiały kancelarii sejmo-
wej pozostały pod opieką 
sekretarzy sejmu. Po Łusz-
czewskim, piastującym ten 
urząd do 1789 roku, został 
nim Antoni Siarczyński. 
Obaj wydali drukiem od-
rębne fragmenty diariusza. 
Łuszczewski wydał diariusz 

czterotomowy, zawierający 
71 początkowych sesji sej-
mu - od dnia otwarcia do 6 
III 1789 r., natomiast dzie-
łem Siarczyńskiego było 
wydanie dwutomowego 
diariusza, obejmującego 30 
pierwszych sesji podwojo-
nego składu sejmu, tj. od 16 
XII 1790 do 7 II 1791.

W 1808 r. Jan Łuszczew-
ski przekazał komplet do-
kumentów   Stanisławowi 
Staszicowi, a ten umieścił go 
w bibliotece Towarzystwa 
Przyjaciół Nauk (Łuszczew-
ski był członkiem towarzy-
stwa od 1800 roku).

W pracach nad usta-
wą uczestniczyli również 
posłowie rodem z Brocho-
wa – Adam i Roch Lasoccy. 
Adam, kilkakrotnie był wy-
bierany na posła, pełnił na-
wet funkcję marszałka Try-
bunału Koronnego. Podpisał 
wprawdzie – choć z opóźnie-
niem akt konfederacji, ale 
był przykładem osoby mało 
zaangażowanej w prace sej-
mowe jak na posła – zda-
rzało mu się omijać obrady. 
Znacznie poważniej do po-
lityki podchodził jego brat, 
Roch. Był w latach 1768-1772 
uczestnikiem Konfederacji 

Barskiej, co skonfliktowa-
ło go z królem Stanisławem 
Poniatowskim. W okre-
sie Sejmu Wielkiego należał 
jednak do stronnictwa kró-
lewskiego – czyli był zwo-
lennikiem reform – zarów-
no w sferze gospodarczej, jak 
i militarnej. Jako kandyda-
ta stronnictwa powołano go 
na posła sochaczewskiego w 
1788 roku. Ironią losu nato-
miast jest, że zmarł kilka dni 
po uchwaleniu konstytucji – 
10 maja.

Sygnotariuszem „ase-
kuracji” jest jeszcze jedna 
postać - w chwili ogłosze-
nia konstytucji nie repre-
zentująca wprawdzie zie-
mi sochaczewskiej. Mowa 
o Fabianie Sebastianie Cho-
lewskim, który pełnił pod 
koniec XVIII w. szereg 
urzędów w naszym regio-
nie –  w roku 1773 został 
wojskim mniejszym socha-
czewskim, łowczym w 1777, 
podstarościm sochaczew-
skim w 1784, wreszcie cze-
śnikiem w 1785. Był posłem 
ziemi sochaczewskiej na 
sejm w 1786 roku, rok póź-
niej pełnił funkcję sędziego 
ziemskiego sochaczewskie-
go, potem – w 1788 roku zo-
stał członkiem warszawskiej 
Komisji Dobrego Porządku. 
Na Sejmie Czteroletnim re-
prezentował ostatecznie zie-
mię różańską.

Radosław Jarosiński
Muzeum Ziemi  

Sochaczewskiej  
i Pola Bitwy nad Bzurą

Od redakcji: W do-

bie pandemii nie możemy 

pozwolić sobie na huczne 

świętowanie tego doniosłe-

go wydarzenia, a jedynie 

na symboliczne obchody 

230. rocznicy uchwalenia 

Konstytucji 3 Maja. Ich 

program znajdą Państwo 

na ostatniej stronie gazety. 

Sochaczewianie w dziele 
Konstytucji 3 Maja
Przy okazji kolejnej rocznicy Konstytucji 3 Maja warto wspomnieć o kilku osobach 
związanych z ziemią sochaczewską, które przyczyniły się do uchwalenia aktu o 
doniosłym dla historii polskiego prawodawstwa i demokracji znaczeniu. Dość obszerne 
opracowanie na ten temat sporządził wytrwały badacz dziejów regionu – Leszek 
Nawrocki, a niniejszy artykuł stanowi wyjątek, uzupełniony o kilka nowych faktów.

Jan Paweł Łuszczewski. Jedna z ulic w Sochaczewie  

nosi dziś jego imię
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Bądźcie z nami onlineŚwięto jazzu
Od ponad roku zmagamy się 

z pandemią. Zmieniła życie 

nas wszystkich, a jej obecność 

w dziedzinie kultury widać 

szczególnie mocno. Ostatnie 

kilkanaście miesięcy w Socha-

czewskim Centrum Kultury 

pokazały jednak, że nawet w 

tak trudnych okolicznościach 

można tworzyć ciekawe pro-

jekty i świetnie trafić w ocze-

kiwania odbiorców. Z wiado-

mych względów są to głównie 

wydarzenia online, ale oferta 

jest tak szeroka, że z pewnością 

każdy znajdzie coś dla siebie.

Dużą popularnością cieszą się 
wystawy online, prezentują-
ce twórczość lokalnych (choć 
nie tylko) artystów. Malar-
stwo, rysunek, ceramika, gra-
fika, fotografia - ujęte w formie 
ciekawych prezentacji, mają od-
biorców również poza granica-
mi naszego kraju. W najbliż-
szym czasie prezentowane będą 
kolejne dziedziny sztuki m.in. 
rzeźba. Szeroko pojęte sztuki 
piękne podziwiać można rów-
nież dzięki wirtualnym space-
rom po Galerii ZeDeK. Cykl 
wystaw „Oblicza Sztuki” pre-
zentowany jest w technice 3D, a 
wybrane dzieła artystów moż-
na kupić w sklepie online na 
stronie: sck.sochaczew.pl

Znaczna część projektów 
online ukierunkowana zosta-
ła na najmłodszych. Chociaż-
by akcja „SCK czyta dzieciom”, 
dzięki której miłośnicy bajek, 
mogą ich słuchać w interpreta-
cji pracowników Sochaczew-
skiego Centrum Kultury oraz 
zaprzyjaźnionych z instytu-
cją osób. Bajki gościnnie czy-
tali m.in. naczelnik Wydziału 
Kultury, Turystyki i Promocji 
Miasta Sochaczew Joanna Nie-

wiadomska-Kocik, radny po-
wiatu sochaczewskiego Da-
niel Janiak, wójt gminy Rybno 
Damian Jaworski, założy-
ciel kabaretu OT.TO Wiesław 
Tupaczewski i wielu innych 
promotorów czytelnictwa, któ-
rzy umilali wieczory najmłod-
szym. Cyklicznie prezentowane 
są również „3 minuty na nudę,” 
czyli krótkie filmy instruktażo-
we prowadzone przez Monikę 
Borutę-Sałacińską z pracowni 
plastycznej „Plastek”. Pokazują 
jak w prosty sposób, z wykorzy-
staniem dostępnych elemen-
tów, wykonać zabawne i cieka-
we prace artystyczne w kilka 
minut. Rok temu powstał też 
„Teatr Zabawy”, który tworzą 
mali vlogerzy pod opieką Jo-
lanty Kawczyńskiej, Magdale-
ny Franaszek-Niewiadomskiej 
i Anny Wolińskiej. Powstało 
20 vlogowo-teatralnych prezen-
tacji, które nie tylko bawią, ale 
też edukują młodych widzów. 
W tym samym czasie powstał 
pierwszy muppet SCK zwany 
Frankiem, który zdobył dużą 
sympatię dzieci.

Bardzo prężnie działa mło-
dzieżowy teatr „Maska”, w wy-
konaniu którego mogliśmy 
obejrzeć kilka spektakli onli-
ne w reżyserii Dawida Żakow-

skiego m.in. „Dybuk”, „Hamlet 
no more” czy przedpremierowy 
pokaz „FeFerdydurke”. Już te-
raz możemy zdradzić, że czeka 
nas kolejna premiera w wyko-
naniu młodych twórców „Ma-
ski”, tym razem w musicalowej 
odsłonie.

Z myślą o dojrzalszych od-
biorcach prezentowany jest 
„Czas seniora” - program cy-
klicznych spotkań online z ak-
tywnymi seniorami, którzy 
dzielą się swoim doświadcze-
niem życiowym, mądrością a 
także pasjami i talentami, któ-
rych, jak się okazuje, mają bez 
liku. Projekt ten pokazuje, że 
nigdy nie jest za późno by speł-
niać marzenia. Jest też cykl słu-
chowisk “Między nami… po-
koleniami” prezentowanych w 
ramach „Teatru z Dialogiem”. 
Zamknięte w labiryncie ludz-
kich spraw baba Lola i mama 
Jaga rozmawiają przez telefon, 
ukazując cały wachlarz mię-
dzypokoleniowych nieporo-
zumień. Temat ten jest na tyle 
uniwersalny, że stał się również 
motywem przewodnim kolej-
nego cyklu – „Babcia na cza-
tach”. Jest to internetowy po-
radnik językowy, oparty na 
rozmowach rezolutnej babci i 
krnąbrnego wnuczka Pawełka, 

przybliżający kulturę interneto-
wego języka nastolatków. 

Kolejny realizowany pro-
jekt to „Audycje SCK”, czy-
li spotkania w tzw. między-
czasie, w których omawiane są 
tradycje i kultura polska w róż-
nym wymiarze. To też unikato-
we poetyckie połączenie obra-
zu, rozmów z gośćmi i tekstów 
literackich. Audycje prowadzą 
Magdalena Franaszek-Niewia-
domska, Jolanta Kawczyńska i 
Anna Wolińska. Do spotkania 
zapraszają gości, którzy dzie-
lą się swoimi wspomnieniami i 
przemyśleniami.

W ostatnich miesiącach 
pojawiły się też nowości. Pierw-
sza to „Spotkania ze sztuką, nie 
tylko na poważnie”, czyli cy-
kliczne spotkania poświęco-
ne szeroko rozumianej sztuce 
m.in. muzyce klasycznej, ma-
larstwu i fotografii. Pomysło-
dawcą cyklu jest dyrektor SCK 
Artur Komorowski, który za-
prosił do współpracy prof. dr 
hab. Annę Jeremus Lewandow-
ską – śpiewaczkę, sopran kolo-
raturowy, profesora sztuk mu-
zycznych oraz artystę malarza 
Marcina Sutryka. Druga no-
wość to „Kultura na rowerze”, 
czyli o autorski videoblog Jolan-
ty Kawczyńskiej, przedstawia-
jący ciekawostki, piękne miej-
sca oraz ludzi z twórczą pasją i 
zainteresowaniami.

Na koniec nie sposób nie 
wspomnieć o koncertach onli-
ne, transmitowanych na żywo z 
Klubu Kontrast. Koncerty stre-
amowane są co dwa tygodnie 
i za każdym razem gromadzą 
liczne grono miłośników dobrej 
muzyki. To dowód na to, że mu-
zyka łagodzi obyczaje, niezależ-
nie od tego z czym trzeba nam 
się mierzyć w codziennym życiu.

Sochaczewskie Centrum 
Kultury zaprasza w piątek 
30 kwietnia do wspólne-
go świętowania Międzyna-
rodowego Dnia Jazzu z ze-
społem Artur Dutkiewicz 
Trio. O godz. 19.00 na kana-
le YouTube „Klub Kontrast 
SCK” i fanapage’u Klubu 
Kontrast na Facebooku za-
prezentowane zostaną frag-
menty koncertu online, któ-
ry odbył się w grudniu 2020 
roku. 

Artur Dutkiewicz to je-
den z najwybitniejszych 
polskich pianistów jazzo-

wych. Jest kompozytorem 
uznawanym za ambasado-
ra polskiego jazzu. Kon-
certował w blisko 70 kra-
jach świata. W Sochaczewie 
wystąpił z dwójką wspa-
niałych muzyków: Micha-
łem Barańskim (kontrabas) 
i Łukaszem Żytą (perku-
sja). Zespół zaprezentował 
utwory z dwóch ostatnich 
płyt „Prana” i „Traveller”. 
Koncert online Artur Dut-
kiewicz Trio to propozycja 
SCK na Międzynarodowy 
Dzień Jazzu, której nie moż-
na przegapić!
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Pierwsza z trzech odsłon teni-
sowego weekendu, wieńczące-
go rundę zasadniczą Ekstra-
klasy Kobiet sezonu 2020/21, 
odbyła się w piątek 9 kwietnia w 
Białymstoku. Sochaczewski ze-
spół z łatwością pokonał ekipę 
Asterm Dojlidy. Z pewnością 
emocji mogło być więcej, gdyby 
przy stole stanęła była zawod-
niczka SKTS Katarzyna Grzy-
bowska-Franc, lecz zabrakło jej 
w wyjściowym składzie. Za-
równo Magdalena Sikorska jak 
i Irina Ciobanu wygrały swoje 
pojedynki bez straty seta. Jedy-
ną partię dla drużyny gospoda-
rzy ugrała Kamila Gryko, któ-
ra zwyciężyła w drugim secie 
z Darią Łuczakowską, by osta-
tecznie przegrać z zawodniczką 
SKTS 3:1.

Następnego dnia socha-
czewska drużyna udała się 
do Torunia, aby zmierzyć się 
z tamtejszym Gotykiem. Naj-
ciekawszy i najbardziej wy-
równany okazał się pierwszy 
pojedynek, w którym Sło-
waczka Tatiana Kukulkova 
stanęła naprzeciwko stołu z 
Darią Łuczakowską. Zawod-
niczka gospodarzy wygrała 
dwa pierwsze sety. Daria wy-
trzymała psychicznie, wy-
równała stan pojedynku i w 
decydującej piątej partii, gra-
jąc już na przewagi, pokonała 
rywalkę 13:11. Druga i trzecia 
gra odbyły się już pod dyktan-
do wicemistrzyń Polski. Irina 
Ciobanu i Magdalena Sikor-
ska wygrały kolejno z Emilią 

Maruszak oraz Zuzanną Bła-
żejewicz bez straty seta.

Mecz ostatniej, dwudzie-
stej, kolejki ekstraklasy ro-
zegrany został w Sochacze-
wie w niedzielę 11 kwietnia. 
SKTS podejmował zespół z 
Łomży. Drużynę, która w 
tym sezonie sprawiła nie lada 
niespodziankę, wygrywając 
w rundzie wiosennej z wielo-

krotnymi mistrzyniami Pol-
ski z Tarnobrzega 3:1. W na-
szym mieście Metal-Technik 
nie miał tyle szczęścia. Go-
spodynie wygrały wszystkie 
pojedynki, zapewniając sobie 
awans do fazy play-off druży-
nowych mistrzostw Polski.

W półfinałowym dwu-
meczu SKTS zmierzy się z 
drużyną KU AZS UE Wro-

cław - 23 kwietnia w So-
chaczewie i 25 kwietnia na 
Dolnym Śląsku. W drugiej 
parze 29-krotny Mistrz Pol-
ski - Enea Siarkopol Tarno-
brzeg zagra 29 kwietnia u 
siebie z ekipą Bebetto, a re-
wanż odbędzie się 1 maja 
w Częstochowie. Terminy 
meczów finałowych to 3 i 5 
maja. 

SKTS zagra półfinały  
z Wrocławiem
Drużyna Sochaczewskiego Klubu Tenisa Stołowego zakończyła sezon zasadniczy 
rozgrywek Ekstraklasy Kobiet. Końcówka rundy rewanżowej była bardzo intensywna. 
Zawodniczki Bronisława Gawrylczyka zagrały trzy spotkania w trzy dni i wszystkie 
wygrały 3:0. Teraz zmierzą się w półfinałowym dwumeczu mistrzostw Polski z drużyną 
z Wrocławia, 23 kwietnia w Sochaczewie i 25 kwietnia na Dolnym Śląsku.

Asterm Dojlidy Białystok - SKTS Sochaczew 0:3
Zuzanna Borek – Magdalena Sikorska 0:3 (5:11, 6:11, 10:12)

Julia Jackowska – Irina Ciobanu 0:3 (4:11, 5:11, 7:11)
Kamila Gryko – Daria Łuczakowska 1:3 (3:11, 11:9, 8:11, 10:12)

KS Gotyk Toruń - SKTS Sochaczew 0:3
Tatiana Kukulkova - Daria Łuczakowska 2:3 (11:5, 11:7, 8:11, 8:11, 11:13)

Emilia Maruszak - Irina Ciobanu 0:3 (2:11, 6:11, 7:11)
Zuzanna Błażejewicz - Magdalena Sikorska 0:3 (9:11, 5:11, 6:11)

SKTS Sochaczew – Metal-Technik Łomża 3:0
Irina Ciobanu – Anna Monika Zielińska 3:0 (11:6, 11:2, 11:7)

Daria Łuczakowska – Marta Smętek 3:1 (11:6, 3:11, 11:3, 11:7)
Magdalena Sikorska – Zhao Xia 3:1 (11:6, 11:9, 5:11, 11:9)

W dniach 10-11 kwietnia 
Miejski Ośrodek Sportu i Re-
kreacji był współorganiza-
torem turnieju w grę FIFA21 
na platformie PS4 o Puchar 
Burmistrza Sochaczewa. W 
wirtualnych   zmaganiach 
zwyciężył Artiom Wójcicki. 

W rozegranym w ubie-
głu weekend turnieju wzię-
ło udział w sumie 30 uczest-
ników. Drugie miejsce zajął 
Stanisław Leszczyński, naj-
niższy stopień podium 
przypadł Dariuszowi Sob-
czakowi. 

- Uczestnicy zmierzyli 
się w grze FIFA 21 na plat-
formie PlayStation 4 w dra-
bince podwójnej eliminacji 
(każdy z nich, aby odpaść, 
musiał przegrać dwa me-
cze). Zawodnicy wykaza-
li się ogromnymi umie-

jętnościami technicznymi 
oraz taktycznymi. Niektó-
re rozgrywki były niezwy-
kle zacięte. Jednakże to nie 
wyniki i nagrody są tu naj-
ważniejsze, ale świetna za-
bawa, rywalizacja w duchu 
fair play oraz doskonalenie 

umiejętności gry na popu-
larnej platformie PS4 – ko-
mentuje kierownik MOSiR, 
Renata Kubik. 

Na zwycięzców czekają 
nagrody – puchary ufundo-
wane przez burmistrza So-
chaczewa oraz nagrody rze-

czowe, koszulki, słuchawki 
i inne gadżety ufundowane 
przez firmę Kompit. W celu 
odebrania nagród, prosimy 
o kontakt pod numerem te-
lefonu 721-121-011 lub ma-
ilowo: Renata.Kubik@inte-
ria.eu. 

Artiom Wójcicki zwycięzcą wirtualnego turnieju FIFA21

Rozpoczęły się wiosenne 
rozgrywki piłkarskie. Bzu-
ra Chodaków przegrała dwa 
pierwsze spotkania w IV li-
dze. Z kolei mająca „proble-
my wewnętrzne” drużyna 
Orkana Sochaczew pierwszy 
mecz zagra dopiero w środę 
21 kwietnia, na wyjeździe z 
ekipą Unii Iłów.

Początek piłkarskiej rundy 
wiosennej opóźnił się ze wzglę-
du na obowiązujące obostrze-
nia. Mecze zaległych kolejek 
będą rozgrywane w środy. Lada 
dzień Mazowiecki Związek Pił-
ki Nożnej poda ich dokład-
ne terminy. Wiadomo już, że 
wszystkie spotkania do końca 
tego sezonu będą się odbywać 
bez udziału publiczności. Dzia-
łacze i sympatycy klubów z my-
ślą o kibicach prowadzą z me-
czów transmisje live dostępne w 
internecie. Przykładowo, spo-
tkania Bzury Chodaków moż-
na obejrzeć na kanale klubu w 
serwisie YouTube. Ich autorzy 
proszą o wsparcie – kibice mogą 
go udzielić na pośrednictwem 
internetowej zrzutki: https://
zrzutka.pl/rmsuw6

Piłkarze z Chodakowa, pod 
wodzą nowego pierwszego tre-
nera Mariusza Mamcarza, nie 
mogą się pochwalić dobrymi 
wynikami. Dwukrotnie prze-
grali 3:1. W ramach XVII ko-
lejki Bzura Chodaków w sobo-
tę 10 kwietnia podejmowała na 
stadionie przy ul. Chopina dru-
żynę MKS Przasnysz.

Zajmująca trzecie miej-
sce w tabeli drużyna gości od 
samego początku pokazywa-
ła, że jest groźnym rywalem. 
MKS oddawał liczne strza-
ły, lecz doskonale interwenio-
wał bramkarz Bzury, Michał 
Połeć. Niewykorzystane sytu-
acje się mszczą, co w 22. mi-
nucie udowodnił powracający 
z KS Teresin do Bzury Kamil 
Bartosiewicz, dając biało-zie-
lonym prowadzenie. Nie po-
trwało ono jednak zbyt dłu-

go, bowiem goście kilka minut 
przed przerwą zdołali wyrów-
nać. Druga połowa zdecydo-
wanie należała do zespołu z 
Przasnysza, który po golach w 
55 i 68 minucie ostatecznie wy-
grał w Chodakowie 3:1. 

Podobnym wynikiem, 17 
kwietnia, zakończył się mecz 
na wyjeździe z Nadnarwianką 
Pułtusk. Będąca wspólnie z bia-
ło-zielonymi w strefie spadko-
wej drużyna gospodarzy zwy-
ciężyła 3:1. Honorową bramkę 
dla zespołu z Chodakowa zdo-
był Jan Wierzbicki, po asyście 
Michała Kowalskiego.

Kolejna porażka sprawiła, 
że Bzura spadła na przedostat-
nie, trzynaste miejsce w tabeli. 
Niestety, cel na ten sezon, czyli 
utrzymanie się w IV lidze staje 
się coraz bardziej odległy. Przy-
pomnijmy, że do „okręgówki” 
spadnie aż sześć drużyn. Na-
stępny mecz (XIX kolejka) od-
będzie się 24 kwietnia w Cho-
dakowie. Biało-zieloni zagraja 
z 11. w tabeli Makowianką Ma-
ków Mazowiecki. Początek 
spotkania o godz. 11.00. 

Z powodu lockdownu w 
sporcie w sumie aż cztery za-
ległe kolejki do rozegrania bę-
dzie miała występująca w lidze 
okręgowej drużyna Orkana 
Sochaczew. Zespół, z powo-
du wewnętrznych problemów, 
wyjdzie na boisko prawdopo-
dobnie mocno odmłodzony. 
Większość piłkarzy ze starego 
składu odeszło bowiem z klu-
bu. Trener Józef Szajewski bę-
dzie musiał zasięgnąć wsparcia 
zawodników z drużyny junio-
rów ekipy z Warszawskiej, aby 
w ogóle móc wystawić zespół 
do rozgrywek. Pierwszy wio-
senny mecz (zaległej XIV ko-
lejki) Orkan zagra w środę 21 
kwietnia na wyjeździe. Będą to 
powiatowe derby z Unią Iłów. 
Trzy dni później, w sobotę 24 
kwietnia o godz. 17:00, na sta-
dionie przy ul. Warszawskiej, 
w XVIII kolejce podejmie Unię 
Czermno.

Powrót piłkarzy na boiska
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Spotkanie z Lechią rozegrano w 
niedzielę 11 kwietnia na stadio-
nie przy ul. Warszawskiej. Wi-
dowisko sportowe odbyło się 
bez obecności kibiców na try-
bunach, było jednak transmi-
towane na portalu YouTube, na 
kanale Ekstraliga Rugby. Funk-
cję kapitana sochaczewskiego 
Orkana w tym spotkaniu ob-
jął Mateusz Pawłowski, dla któ-
rego był to jubileuszowy, setny 
mecz w najwyższej klasie roz-
grywkowej w Polsce. Sześćdzie-
siąt z nich zagrał w barwach 
Orkana, 40 w drużynie rywali 
z Gdańska, gdzie przed laty wy-
stępował przez kilka sezonów 
w biało-zielonych barwach. 
Swój mały jubileusz w meczu z 
Lechią miał też Marcin Krze-
śniak, dla którego był to pięć-
dziesiąty ekstraligowy mecz w 
składzie Orkana.

Dwie różne połowy
Gospodarze od początku 
przejęli inicjatywę. Orkan wy-
szedł na prowadzenie w 5. mi-
nucie, po przyłożeniu André 
Meyera i udanym podwyższe-
niu P.W. Steenkampa. Lechia 
po kwadransie gry wyrówna-
ła i pięć minut później, po cel-
nej próbie z rzutu karnego wy-
konywanej z połowy boiska, 
objęła na chwilę prowadzenie 
10:7. Orkan szybko odpowie-
dział celnym kopem na słupy. 
Przy stanie 10:10 mecz rozpo-
czął się od początku. Ostatnie 
10 minut pierwszej połowy 
należało do sochaczewskich 
rycerzy, którzy zdobyli w tym 
czasie trzy przyłożenia. Go-
spodarze doskonale wykorzy-
stali grę w przewadze, gdyż 
po dwóch żółtych kartkach 
gdańszczanie na tym etapie 
meczu bronili się w trzynastu. 
Z piłką na pole punktowe eki-
py z Pomorza dotarli kolejno 
Aluhe Dovalo Villegas, Rado-
sław Rakowski oraz w ostat-
niej akcji pierwszej części gry 
Jakub Budnik. Do przerwy 

Orkan prowadził dziewiętna-
stoma punktami. 

W drugiej połowie w bar-
wach Orkana zadebiutował Ar-
tem Zarovnyi - 21-letni Ukra-
iniec zmienił Argentyńczyka 
Dovalo w trzeciej linii młyna. 
Gospodarze przez większą 
część spotkania dominowa-
li zresztą w tej formacji. Po 
wznowieniu gry sochaczewia-
nie mogli zwiększyć przewagę, 
lecz arbiter nie uznał przyłoże-
nia Bartłomieja Sadowskiego 
– dopatrzył się błędu podania 
do przodu i cofnął akcję. Ekipa 
Orkana może żałować niektó-
rych decyzji, na przykład rzu-
tów karnych, które, zamiast ko-
pać z 20-metrów na słupy, były 
przenoszone w aut. Podobnie 
jak gospodarze w ostatnich 10 
minutach pierwszej połowy, tak 
i goście w drugiej odsłonie spo-
tkania w tym czasie gry zdoby-
li trzy przyłożenia, odrabiając 
tym samym 19 punktów straty 
i doprowadzając ostatecznie do 
remisu 29:29.  

Remis, gdy obie drużyny 
zdobyły po cztery przyłoże-
nia, skutkuje tym, że zarów-

no Orkan jak i Lechia mogą 
dopisać sobie po trzy punkty 
do ligowej tabeli. Co ciekawe, 
był to drugi remis w historii 
starć tych dwóch zespołów w 
Ekstralidze – pierwszy 10:10 
miał miejsce w meczu roze-
granym 27 marca 1983 roku. 
Orkan zmierzył się z Lechią 
dotychczas w sumie 65 razy 
na najwyższym poziomie 
rozgrywek. Gdańszczanie 
mogą pochwalić się jednak 
lepszym bilansem – 51 me-
czów wygrali, 12 razy zwy-
ciężał Orkan. 

To Lechia  
ucieszyła się z remisu
- Na pewno Lechia ma więk-
szą satysfakcję z remisu, po-
nieważ to ona dogoniła 
wynik. Nie obroniliśmy prze-
wagi, zabrakło w końcówce 
zimnej głowy. Pierwsza poło-
wa, kiedy to zdobyliśmy czte-
ry przyłożenia, nie mogła się 
dla nas lepiej ułożyć. Po prze-
rwie to zespół z Gdańska po-
kazał większe doświadczenie. 
Szkoda straconych dwóch 
punktów – mówił po meczu 

na konferencji prasowej ka-
pitan zespołu Mateusz Paw-
łowski. 

- Po ostatnim gwizdku sę-
dziego powiedziałem zawodni-
kom, że niestety, ten mecz prze-
graliśmy po pierwszej połowie 
w szatni. Za łatwo przyszły nam 
te cztery przyłożenia. Po prze-
rwie widać było, że zawodni-
cy są już mniej skoncentrowa-
ni. Podejmowali akcje z takich 
miejsc na boisku, gdzie trzeba 
było przenieść piłkę nogą, nie 
trzymali dyscypliny taktycznej. 
Szkoda też, że nie potrafiliśmy 
wykorzystać swojej przewagi z 
młynie zwartym. Słowa uzna-
nia dla drużyny Lechii, która 
zdołała dogonić wynik – pod-
sumowywał spotkanie trener 
RC Orkan, Maciej Brażuk.  

Po dwunastu kolejkach Or-
kan z 26 punktami na koncie 
zajmuje siódme miejsce w ta-
beli Ekstraligi. Lechia, z trzema 

punktami więcej, jest piąta. Na-
stępne spotkanie sochaczew-
scy rugbiści również zagrają na 
stadionie przy Warszawskiej. 
Pierwszego lub drugiego maja 
podejmą ligowego beniaminka 
– Spartę Jarocin. 

Ponownie drudzy  
w „siódemkach”
W przerwie rozgrywek dru-
żyn   piętnastoosobowych 
grają „siódemki”. W minio-
ną sobotę, 17 kwietnia, Or-
kan Sochaczew zajął drugie 
miejsce w II turnieju mi-
strzostw Polski w rugby 7, 
rozegranym w Poznaniu. W 
zawodach wzięło udział sie-
dem drużyn. W fazie grupo-
wej sochaczewianie wygrali 
z ekipami Rugby Wrocław 
40:0 oraz Juvenią Kraków 
24:10. W półfinale spotkali 
się z Kaskadą Szczecin, któ-
rą pokonali 38:19. Podobnie 

jak w pierwszym turnieju 
MP (13 marca w Warszawie) 
Orkan w finale zagrał z Po-
snanią Poznań. Gospodarze 
ponownie wygrali, tym ra-
zem 21:5. Podobnie też, jak 
w pierwszych zawodach z 
tego cyklu, trzecie miejsce 
zajęła krakowska Juvenia. 

Trzeci turniej rozegrany 
zostanie w przyszły weekend 
24-25 kwietnia w Lubawie. 
Sochaczew będzie gospoda-
rzem czwartego, zarazem 
ostatniego, finałowego tur-
nieju mistrzostw Polski rug-
by 7, w terminie 8-9 maja. 
Zawody im. Braci Pietra-
ków będą jednym z elemen-
tów tegorocznych obchodów 
jubileuszu 50-lecia rugby w 
Sochaczewie. Więcej o wy-
darzeniach organizowanych 
z okazji okrągłej rocznicy 
sochaczewskich rugbistów 
wkrótce...

RUGBY

Zremisowali wygrany mecz
Drużyna Rugby Club Orkan Sochaczew zremisowała w meczu XII kolejki Ekstraligi z Lechią Gdańsk 29:29. Zespół gości 
zdołał doprowadzić do remisu w ostatnich 10 minutach meczu, odrabiając 19-punktową stratę. Dobrze radzi sobie za to 
drużyna „siódemek”, które w kolejnym turnieju mistrzostw Polski ponownie zajęła drugie miejsce.

Orkan Sochaczew – Lechia Gdańsk 29:29 (29:10)
Punkty Orkan: Pieter Willem Steenkamp 9, André Meyer 5, Aluhe Dovalo Villegas 5, Radosław Rakowski 5, Jakub Budnik 5

Skład Orkana: Marcin Krześniak, Bartłomiej Sadowski (Łukasz Chain), Artur Fursenko, Pieter Willem Steenkamp, Radosław Rakowski, Kacper Wróbel (Michał Szwarc), Adrian Pętlak, 
Aluhe Dovalo Villegas (Artem Zarovnyi), Adam Szwarc (Kamil Dudkowski), Jakub Budnik (Bartosz Staniaszek), André Meyer, Mateusz Pawłowski, Michał Polakowski (Daniel Niemyjski), 

Michał Gadomski, Antoni Gołębiowski.

Sponsorem strategicznym RC Orkan jest Miasto Sochaczew
Sponsorem generalnym jest PKN ORLEN oraz Gardenia Sport
Sponsorzy główni: SochBud, Fast Service, Żywiec Zdrój, PatioColor, G-Shock, 
Zibi-Casio, Tamex-Obiekty Sportowe, PEC Sochaczew, ZWiK Sochaczew
Sponsorzy: Drukarnia Chrzczany, Centrum Handlowe Dobrzyńscy, BVG, Cukiernia Lukrecja




